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became operational at the latest in 1309. About this time or maybe a year later, War-
saw was founded. Th e ‘new’ citizens of Th orn certainly participated in the establish-
ment of Warsaw, and they most certainly funded the venture. Among the new in-
habitants of Warsaw there were probably many inhabitants of Danzig and Dirschau 
(now Tczew) destroyed in 1308/1309. One of the acts founding the new route was 
the Masovian-Halych agreement, which was sealed at that time (1310–1311) by the 
marriage of Bolesław II’s son—Trojden—to Maria, sister of the princes of Halych-
Volhynia. Before he died, Bolesław II decided to entrust the new route to Duke 
Trojden I.
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Małżeństwa 
niedynastyczne Piastów 

mazowieckich w XIV–XV w.

Małżeństwa Piastów mazowieckich możemy podzielić na dynastyczne i zawierane 
z osobami niedynastycznego pochodzenia1. Małżeństwa dynastyczne wiązały się ściśle 
z życiem politycznym. Zawierane między przedstawicielami domów panujących, były 
wyznacznikiem intensywności kontaktów między różnymi dynastiami, odbiciem 
kierunków polityki zagranicznej państwa i zasięgu jego aktywności zewnętrznej2. 
Dlatego mariaże dynastyczne w średniowieczu były narzędziem swoistej gry poli-
tycznej w rękach wybitnych władców i polityków: papieży, cesarzy, królów i książąt. 

Jeżeli chodzi o małżeństwa niedynastyczne, to nietrafnie łączy się je głównie z aspek-
tem ekonomicznym i malejącym znaczeniem rozdrobnionej w XV w. linii Piastów ma-
zowieckich, a zwłaszcza śląskich. Koligacje zawierane z przedstawicielami możnych 
i wpływowych rodów magnackich, polskich, litewskich, czeskich, węgierskich oprócz 
korzyści fi nansowych wiązały się także z polityką wewnętrzną i zagraniczną książąt. 
Zauważmy, że Jadwiga – córka Przemysła II cieszyńskiego i Anny, córki Bolesława 
IV, księcia mazowieckiego – poślubiła wojewodę siedmiogrodzkiego Stefana Zapolyę3. 
Dziećmi tej pary małżeńskiej byli: Jan, król Węgier w 1526 r., i Barbara, pierwsza żona 

1 Na temat małżeństw Piastów mazowieckich zob. m.in.: K. Jasiński, Powiązania genealogiczne Pia-
stów (małżeństwa piastowskie), w: Piastowie w dziejach Polski, red. R. Heck, Wrocław 1975, s. 135–148; 
idem, Henryk Siemowitowic i jego żona Ryngałła. Studium historyczno-genealogiczne, w: idem, Pra-
ce wybrane z nauk pomocniczych historii, Toruń 1996, s. 117–124; idem, Polsko-niemieckie powiąza-
nia dynastyczne w średniowieczu ze szczególnym uwzględnieniem małżeństw córek Siemowita IV, Cym-
barki i Amelii, w: Prace wybrane z nauk…, s. 257–276; idem, Przymierze polsko-austriackie w 1412 r. ze 
szczególnym uwzględnieniem małżeństwa Cymbarki, księżniczki mazowieckiej, z Ernestem Żelaznym, 
księciem austriackim, w: Prace wybrane z nauk…, s. 228–246; J. Tęgowski, Polityczne aspekty mał-
żeństwa księżniczki mazowieckiej Katarzyny Siemowitówny z Michałuszkiem synem Zygmunta Kiejstu-
towicza, „Genealogia. Studia i Materiały Historyczne”, 2001, t. 13, s. 39–48; idem, Ślub Małgorzaty 
Siemowitówny z Henrykiem VII księciem Brzegu (przyczynek źródłowy), „Studia Źródłoznawcze”, 2007, t. 45, 
s. 41–48; idem, Małżeństwo Piastówny mazowieckiej Małgorzaty z księciem oleśnickim Konradem IX Czarnym, 
w: Korzenie wielokulturowości Śląska ze szczególnym uwzględnieniem Śląska Górnego, red. A. Barciak, Katowi-
ce–Zabrze 2009, s. 304–311; J. Grabowski, Małżeństwa Piastów mazowieckich (wybrane zagadnienia), RM, 
2012, t. 24, s. 9–26; idem, Małżeństwa Konrada III Rudego. Ze studiów nad genealogią Piastów mazowieckich, 
w: Klio viae et invia. Opuscula Marco Cetwiński dedicata, red. A. Odrzywolska-Kidawa, Warszawa 2010, 
s. 799–808; idem, Mariaże mazowiecko-litewskie w XIII–XIV wieku. Przyczynek do chrystianizacji Litwy, 
w Rola Kościoła w dziejach Polski. Kościoły w Rzeczypospolitej (do roku 1918) (w druku). 
2 H. Łowmiański, Dynastia Piastów we wczesnym średniowieczu. Początki państwa polskiego. Księga Tysiącle-
cia I, Poznań 1962, s. 156.
3 K. Jasiński, Rodowód Piastów śląskich, t. 3, Wrocław 1977, s. 182
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Zygmunta I Starego. W XV w. nie tylko Piastowie mazowieccy zawierali małżeństwa 
z osobami niedynastycznego pochodzenia. Znamy liczne przykłady mariaży Piastów 
śląskich z przedstawicielami rodów magnackich i szlacheckich. Jan II, książę ziębicki, 
ożenił się z Elżbietą, wdową po Spytku z Melsztyna4. Agnieszka – córka księcia Kon-
rada Kąckiego – wyszła za Kaspra Schlicka5. Wybranką Konrada Białego Młodszego, 
ostatniego przedstawiciela Piastów oleśnickich, była Dorota – córka Nikodema Reyn-
kenberga6. Bernard, książę niemodliński, syn Bolka III, poślubił Jadwigę, córkę Spytka 
z Melsztyna7. Obie żony Bolesława V, syna Bolesława IV, księcia opolskiego, nie były 
córkami dynastów. Pierwszą jego żoną była Elżbieta Granowska, córka Wincentego 
Granowskiego i Elżbiety z Pilczy, natomiast drugą – Jadwiga, córka Hińczy Biesa z Ku-
jaw w okręgu głogówieckim8. Anna, córka Jana II, księcia oświęcimskiego, została wy-
dana za dostojnika czeskiego Jana Putę z Czastalowic9. Aleksandra, córka Bolesława I 
cieszyńskiego, wyszła za Władysława Garę, możnowładcę węgierskiego10. Żoną Wacła-
wa – syna Kazimierza, księcia oświęcimskiego – była Maria, córka szlachcica Urbana 
Kopczewskiego, zwanego Świrczyną11. Natomiast Agnieszka – córka Wacława, księcia 
zatorskiego – poślubiła szlachcica Jana Kobierzyckiego vel Tworkowskiego12. Wybranką 
Wacława III, księcia cieszyńskiego, była Maria, córka Jana z Pernsteinu, magnata cze-
skiego13. Elżbieta – córka Bolka II, księcia świdnickiego – została wydana po śmierci 
ojca za rycerza śląskiego Piotra z Prochowic14. Anna – córka księcia oświęcimskiego 
Władysława – poślubiła Tomasza Szèchènyiego, możnowładcę węgierskiego, nadżupa-
na komitatu w Turocz15. Znamy także egzotyczne koligacje Piastów śląskich. Małgorza-
ta – córka Przemysła Noszaka, księcia cieszyńskiego – została wydana za angielskiego 
barona sir Szymona Felbrigga16. 

Pierwszym księciem mazowieckim, który zawarł związek małżeński z osobą nie-
dynastycznego pochodzenia, był Janusz Młodszy. Był on synem Janusza I i Anny Da-
nuty, córki księcia litewskiego Kiejstuta17. Imię odziedziczył po swym ojcu. Nie jest 

4 Ibidem, t. 2, Wrocław 1975, s. 68.
5 Ibidem, s. 189.
6 Ibidem, s. 193
7 Ibidem, t. 3, s. 100.
8 Ibidem, s. 102.
9 Ibidem, s. 161.
10 J. Tęgowski, Data ślubu Aleksandry, Piastówny cieszyńskiej, z możnowładcą węgierskim Władysławem 
z Gary, „Genealogia. Studia i Materiały Historyczne”, 2001, t. 13, s. 31–38. 
11 Jasiński, Rodowód Piastów śląskich…, t. 3, s. 176.
12 A. Sikorski, Uwagi do genealogii książąt zatorskich, „Rocznik Polskiego Towarzystwa Heraldycznego”, 
1997, t. 3 (14), s. 31–40.
13 Jasiński, Rodowód Piastów śląskich…, t. 3, s. 198.
14 T. Jurek, Zapomniana Piastówna – Elżbieta córka Bolka II świdnickiego, PH, 1993, t. 84, s. 433–442.
15 S.A. Sroka, Piastówna oświęcimska Anna na Węgrzech w XIV wieku, w: idem, Z dziejów stosunków polsko-
-węgierskich w późnym średniowieczu, Kraków 1995, s. 103–111.
16 R.T. Prinke, A. Sikorski, Małgorzata z Felbrigg. Piastówna cieszyńska na dworze Ryszarda II króla Anglii, 
„Roczniki Historyczne”, 2001, t. 67, s. 107–130.
17 K. Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich, Poznań–Wrocław 1998, s. 98. 
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znana dokładna data jego urodzin. Według Oswalda Balzera termin ad quem urodzin 
Janusza Młodszego przypada w 1383 r.18. Natomiast Kazimierz Jasiński uznał na 
podstawie określenia senior (starszy) w tytulaturze jego ojca w 1398 r.19, że książę miał 
w tym czasie ok. 15 lat, dlatego urodził się prawdopodobnie z początkiem lat 80., nie 
później niż w 1382 r.20. Przyjęty przez Kazimierza Jasińskiego termin ad quem można 
przesunąć wstecz, gdyż już w dokumencie z 25 czerwca 1397 r. Janusz I wystąpił z in-
tytulacją Johannes Dei gracia senior dux Mazouie etc. et dominus Russie etc.21. Pojawie-
nie się w tytulaturze Janusza I określenia senior wskazuje pośrednio, że jego najstarszy 
syn musiał mieć ukończone 15 lat, jednak nie wszyscy władcy mazowieccy (są na to 
przykłady) używali w tytulaturze określenia senior po osiągnięciu lat sprawnych przez 
syna noszącego takie samo imię jak ojciec. Siemowit IV (brat Janusza I) używał także 
określenia senior. Epitet ten nie pojawił się jednak natychmiast po osiągnięciu przez 
jego syna Siemowita V lat sprawnych22, gdyż książę zaczął używać takiej tytulatury 
dopiero od 1417 r.23. Hipotetycznie przyjmuję, że termin ad quem urodzin Janusza 
Młodszego przypada w 1379 r. Świadczą o tym data małżeństwa jego rodziców (ter-
min a quo przypada w 1371 r.) oraz zachowana zapiska w rachunkach królewskich 
z 1389 r., w której podano, że Januszowi, synowi księcia mazowieckiego, na podsta-
wie mandatu królewskiego wypłacono 10 grzywien24. 

Żoną Janusza Młodszego została Katarzyna Melsztyńska. Katarzyna była córką 
możnowładcy Spytka II z Melsztyna h. Leliwa25 i Elżbiety, córki Emeryka (Mirko) 
Lackovića, wielkorządcy Siedmiogrodu26. Nie jest znana dokładna data tego mariażu. 
Termin ad quem wyznacza data 19 marca 1408 r., kiedy Katarzyna po raz pierwszy 

18 O. Balzer, Genealogia Piastów, Kraków… 1895, s. 483.
19 Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich, s. 99, z powołaniem się na dokument Janusza I z 1398 r. bez daty 
dziennej opublikowany w: Acta Ecclesiae Collegiatae Varsoviensis, wyd. B. Ulanowski, „Archiwum Komisji 
Prawniczej”, 1897–1926, t. 6, nr 5. 
20 Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 98–99.
21 AGAD, MK 3, k. 316–317. 
22 Według A. Supruniuk, Siemowit V (ok. 1389–1442), książę mazowiecki, w: PSB, t. 37, Warszawa–Kraków 
1996, s. 81, książę urodził się najwcześniej w 1388 i nie później niż w 1391 r. Termin post quem należy po-
zostawić bez zmian, jednak termin a quo urodzin księcia przyjmuje jako koniec 1387 r. Zauważmy, że ślub 
Siemowita IV z Aleksandrą Olgierdówną odbył się na początku 1387 r. 
23 Zob. J. Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich. Studia nad dziejami politycznymi, intytulacją i genea-
logią książąt, Kraków 2012, s. 312–313.
24 Rachunki dworu króla Władysława Jagiełły i królowej Jadwigi z lat 1388 do 1420, wyd. F. Piekosiński, 
Kraków 1896, s. 197: domini Janussi ducis Mazouie fi lio ad literam domini Regis X marc. Według Jasińskiego, 
Rodowód Piastów mazowieckich, s. 99, potrzeby młodego księcia mogły być realizowane przez jego pedagoga. 
Jednak w zapisce brak o tym informacji oraz określenia, że Janusz był małym dzieckiem. Kolejnym hipote-
tycznym dowodem urodzin Janusza w 1379 r. (lub wcześniej) jest fakt, że jesienią tego roku doszło do osta-
tecznego podziału Mazowsza (Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 92–93). Przyjście na świat 
męskiego potomka Janusza I mogło przyspieszyć decyzję Siemowita III o ostatecznym podziale Mazowsza.
25 W. Dworzaczek, Leliwici Tarnowscy. Z dziejów możnowładztwa małopolskiego: wiek XIV–XV, Warszawa 
1971, passim; A. Strzelecka, Melsztyński Spytek (Spytek z Melsztyna) h. Leliwa (zm. 1399), w: PSB, t. 20, Wro-
cław–Warszawa–Kraków 1975, s. 412–415. 
26 Elżbieta była dworką królowej Jadwigi. Na jej temat zob. A. Strzelecka, Elżbieta Melsztyńska, w: Prace 
historyczne wydane ku uczczeniu 50-lecia Akademickiego Koła Historyków Uniwersytetu Jana Kazimierza we 
Lwowie 1878–1928, Lwów 1929, s. 109–119.
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Prawniczej”, 1897–1926, t. 6, nr 5. 
20 Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 98–99.
21 AGAD, MK 3, k. 316–317. 
22 Według A. Supruniuk, Siemowit V (ok. 1389–1442), książę mazowiecki, w: PSB, t. 37, Warszawa–Kraków 
1996, s. 81, książę urodził się najwcześniej w 1388 i nie później niż w 1391 r. Termin post quem należy po-
zostawić bez zmian, jednak termin a quo urodzin księcia przyjmuje jako koniec 1387 r. Zauważmy, że ślub 
Siemowita IV z Aleksandrą Olgierdówną odbył się na początku 1387 r. 
23 Zob. J. Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich. Studia nad dziejami politycznymi, intytulacją i genea-
logią książąt, Kraków 2012, s. 312–313.
24 Rachunki dworu króla Władysława Jagiełły i królowej Jadwigi z lat 1388 do 1420, wyd. F. Piekosiński, 
Kraków 1896, s. 197: domini Janussi ducis Mazouie fi lio ad literam domini Regis X marc. Według Jasińskiego, 
Rodowód Piastów mazowieckich, s. 99, potrzeby młodego księcia mogły być realizowane przez jego pedagoga. 
Jednak w zapisce brak o tym informacji oraz określenia, że Janusz był małym dzieckiem. Kolejnym hipote-
tycznym dowodem urodzin Janusza w 1379 r. (lub wcześniej) jest fakt, że jesienią tego roku doszło do osta-
tecznego podziału Mazowsza (Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 92–93). Przyjście na świat 
męskiego potomka Janusza I mogło przyspieszyć decyzję Siemowita III o ostatecznym podziale Mazowsza.
25 W. Dworzaczek, Leliwici Tarnowscy. Z dziejów możnowładztwa małopolskiego: wiek XIV–XV, Warszawa 
1971, passim; A. Strzelecka, Melsztyński Spytek (Spytek z Melsztyna) h. Leliwa (zm. 1399), w: PSB, t. 20, Wro-
cław–Warszawa–Kraków 1975, s. 412–415. 
26 Elżbieta była dworką królowej Jadwigi. Na jej temat zob. A. Strzelecka, Elżbieta Melsztyńska, w: Prace 
historyczne wydane ku uczczeniu 50-lecia Akademickiego Koła Historyków Uniwersytetu Jana Kazimierza we 
Lwowie 1878–1928, Lwów 1929, s. 109–119.
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wystąpiła w źródłach jako żona Janusza Młodszego27. Prawdopodobnie małżeństwo 
to zostało zawarte wcześniej. Ojciec Janusza Młodszego (o czym była mowa) zaczął 
używać w intytulacji epitetu senior (starszy) najwcześniej od 1397 r., jednak okreś-
lenie senior dux Mazovie spotykamy niezwykle rzadko na dokumentach Janusza I 
w latach 1397–140628. Nową tendencję można zaobserwować dopiero od 1407 r. 
Właśnie od tego czasu określenie senior dux Mazouie stało się trwałym elemen-
tem intytulacji tego władcy do 1429 r. Dlatego pojawienie się na stałe w 1407 r. 
epitetu senior na dyplomach wieczystych i dokumentach o skróconym formularzu 
można hipotetycznie wiązać z zawartym w tym czasie małżeństwem jego najstarszego 
syna z Katarzyną Melsztyńską. W tym samym roku (1407) Janusz I awansował na 
stanowisko kanclerza dworu Pawła z Borzewa h. Pomian, dotychczasowego proto-
notariusza książęcego. Natomiast Janusz Młodszy utworzył prawdopodobnie własną 
niewielką kancelarię, zatrudniającą jednego lub dwóch pisarzy29. Najstarszy syn księ-
cia seniora otrzymał po ślubie bliżej nieokreślone uposażenie w ziemi makowsko-ró-
żańskiej. Uposażenie to było potrzebne do funkcjonowania dworu młodego księcia. 
W literaturze można spotkać się z opinią, że brak Janusza Młodszego w życiu publicz-
nym (w przeciwieństwie do młodszego brata Bolka) mógł wynikać z jego choroby lub 
ułomności. Zdaniem Małgorzaty Wilskiej potwierdza to jego wczesna i bezpotom-
na śmierć30. Poślubienie przez Janusza Młodszego córki możnowładcy polskiego nie 
świadczy o tym, że był on osobą niepełnosprawną. Nie przemawia za tym również 
brak potomstwa z tego trwającego około ośmiu lat związku. Katarzyna Melsztyńska 
także z drugim mężem Mikołajem z Michałowa i Kurozwęk, zw. Białochą, nie do-
czekała się potomstwa, chociaż mariaż ten trwał 15 lat31. Małżeństwo z Katarzyną 
Melsztyńską, zawarte z inspiracji ojca, było podyktowane tym, że Janusz I dostrze-
gał w najstarszym synu dobrego gospodarza, kontynuatora polityki księcia seniora, 
natomiast z młodszym Bolkiem wiązał inne nadzieje. Miał on zastępować księcia na 
szerszym forum, zwłaszcza w prowadzonej polityce zagranicznej Janusza I. Pomimo 
ubóstwa źródeł zachowały się informacje na temat działalności publicznej Janusza 
Młodszego na Mazowszu. W 1416 r. książę poświadczył sprzedaż 10 włók dokonaną 
w jego obecności przez Mroczka z Dobrołęki na rzecz Tomasza ze Strzemesznicy32. 
18 marca 1417 r. Janusz I na prośbę swego syna Janusza Młodszego potwierdzał jego 
nadanie wójtostwa w Makowie na rzecz Mikołaja, dziedzica z Dolecka33. W 1418 r. 

27 Starodawne prawa polskiego pomniki, wyd. A.Z. Helcel, t. 2, Kraków 1870, nr 1153: Domina Katherina 
consors ducis Johannis junioris Mazouiensis. 
28 Na temat tytulatury Janusza I zob. Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 354–355.
29 Własną niewielką kancelarię miał również Bolko, młodszy brat Janusza. Pisarzem księcia był Szczepan 
z Mniszewa, późniejszy podkanclerzy i kanclerz dworski; Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, 
s. 457–458. 
30 M. Wilska, Książę Janusz Starszy, Warszawa 1986, s. 40.
31 Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 100.
32 AGAD, MK 3, k. 52.
33 AGAD, MK 87, k. 207 v. –208 v.; zob. również: S. Łaguna, Rodowód Piastów, w: Pisma Stosława Łaguny: 
poprzedzone zarysem biografi czno-krytycznym, przedmowa J. Bieliński, Warszawa 1915, s. 315. 
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Janusz Młodszy poświadczył sprzedaż przez Fałkę, wdowę po Przybysławie z Na-
pierk, dóbr Rębiszewo (w powiecie różańskim) Jaszkowi ze Rzwienia34. O jego udziale 
w rządach na Mazowszu świadczy także dokument z 28 sierpnia 1419 r., w którym 
książę Janusz I stwierdza, „iż niegdyś nadał Tomaszowi z Krzeszowa 20 włók w Ko-
niewie blisko Nura i że potem Tomasz, stanąwszy wobec księcia Janusza, syna na-
szego najdroższego, odsprzedał połowę tego obszaru dziedzicom z Tyszek”35. Janusz, 
podobnie jak jego młodszy brat Bolesław, używał na dokumentach doczesnych, które 
nie zachowały się do naszych czasów, wyłącznie tytułu księcia Mazowsza z dodaniem 
określenia junior. Świadczy o tym wspomniany dokument Janusza I z 1417 r., w któ-
rym na prośbę syna potwierdzał nadane przez niego wójtostwo w Makowie. Janusz 
został określony w tym dokumencie jako Jan (Janusz), młodszy książę Mazowsza 
( Joannes junior dux Mazovie)36. Także w dyplomie Janusza I z 28 sierpnia 1419 r., 
potwierdzającym również czynności prawne syna, użyto określenia „Jan (Janusz) 

34 AGAD, MK 3, k. 10
35 Limites Regni Poloniae et Magni Ducatus Lituanie, wyd. M. Dogiel, Wilno 1758, s. 51.
36 AGAD, MK 87, k. 207 v. –208 v.
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książę Mazowsza, syn nasz najdroższy”37. Na pewno na jego pieczęci herbowej sygne-
towej, której egzemplarz się nie zachował, występowała w legendzie tytulatura ogól-
nomazowiecka z epitetem junior (młodszy). Do października 1422 r. (tj. do śmierci 
księcia) Janusz Młodszy nie otrzymał własnej dzielnicy. Posiadał tylko ekspektaty-
wę na objęcie dzielnicy (ziemi) czerskiej, wyszogrodzkiej lub ciechanowskiej, o czym 
świadczy układ posagowy z Melsztyńskimi38. Na podstawie zachowanych przekazów 
źródłowych można hipotetycznie przyjąć, że mógł posiadać dobra (dzierżawy) w ziemi 
makowsko-różańskiej, gdyż m.in. na cłach w Różanie i Makowie zabezpieczono wia-
no jego żony39. Niewykluczone, że także Warka (w ziemi czerskiej) wchodziła w skład 
jego uposażenia. Wiadomo, że najstarszy syn Janusza I zastępował ojca w różnych 
czynnościach prawnych, zwłaszcza na terytorium, które także wchodziło w skład jego 
tymczasowego zaopatrzenia. Jest prawdopodobne, że Janusz Młodszy – z ramienia 
ojca – sprawował również zarząd nad zagospodarowywanym mazowieckim Pobużem 
w rejonie Nuru na pograniczu z ziemią drohicką jako dzierżawą wyznaczonych dóbr 
książęcych, stanowiących tymczasowe zaopatrzenie z możliwością organizowania po-
lowań książęcych w tamtejszych kompleksach leśnych. 

Nie są znane dokładne motywy zawarcia małżeństwa Janusza Młodszego. Po-
ślubienie przez księcia Katarzyny, niebędącej córką dynasty, przemawiałoby za ma-
terialnym, a nie politycznym motywem tego mariażu. Chociaż ojciec Katarzyny 
już nie żył, to córka mogła liczyć na olbrzymi posag. Sądzę, że małżeństwo najstar-
szego syna Janusza I z Katarzyną mogło być zaplanowane jeszcze za życia Spytka 
z Melsztyna, blisko współpracującego z książętami mazowieckimi. Potwierdzałoby 
to ambicję tego wybitnego możnowładcy, który planował wydać córki za Piastów. 
Elżbieta (matka Katarzyny), córka wielkorządcy siedmiogrodzkiego, była przed po-
ślubieniem Spytka dwórką królowej Jadwigi Andegaweńskiej, natomiast Jadwiga 
z Melsztyńskich Pilecka (ciotka Katarzyny) była matką chrzestną króla Władysława 
Jagiełły40. Należy również dodać, że starsza siostra Katarzyny – Jadwiga – poślu-
biła w 1401 r. księcia niemodlińskiego Bernarda (bratanka Władysława Opolczy-
ka)41, wnosząc w posagu trzy dystrykty: lubliniecki, gorzowski i oleski z miastami 
i fortalicjami w Lublińcu i Oleśnie42. Zdaniem Włodzimierza Dworzaczka Jadwiga 
została zaręczona z księciem Bernardem w 1396 lub 1397 r. (jeszcze jako dziecko), 

37 Limites Regni Poloniae…, s. 51.
38 Starodawne prawa polskiego…, nr 1544.
39 Ibidem, nr 2012; Dworzaczek, Leliwici Tarnowscy. Z dziejów…, s. 143.
40 K. Niemczyk, Kilka uwag do genealogii Elżbiety Pileckiej-Granowskiej i jej rodziny, „Średniowiecze Polskie 
i Powszechne”, 2009, t. 1 (5), s. 142–143.
41 G. Małaczyńska, Jadwiga z Melsztyńskich, w: PSB, t. 10, Kraków 1962–1964, s. 300–301; Jasiński, Rodo-
wód Piastów śląskich…, t. 3, s. 100.
42 Dworzaczek, Leliwici Tarnowscy. Z dziejów…, s. 114; J. Sperka, Władysław książę opolski, wieluński, 
kujawski, dobrzyński, pan Rusi, palatyn Węgier i namiestnik Polski (1326/1330–8 lub 18 maja 1401), Kraków 
2016, wyd. 2, s. 201.
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ale małżeństwo zostało zawarte dopiero po śmierci Spytka – latem 1401 r.43. Dla-
tego niewykluczone, że mariaż najstarszego syna księcia Janusza I został również 
zaplanowany jeszcze za życia Spytka Melsztyńskiego. Po niespodziewanej śmierci 
możnowładcy nie zerwano zaręczyn, i Janusz Młodszy poślubił w 1407 r. Katarzy-
nę. Wybranka Janusza Młodszego miała otrzymać w posagu olbrzymią fortunę – 
5000 grzywien. Jednak początkowo otrzymała tylko 1000 grzywien, dlatego wkrót-
ce po ślubie pozwała matkę Elżbietę, żądając dalszych wypłat44. Elżbieta była już 
wówczas żoną Janusza, księcia ziębickiego45, dlatego wystąpiła przeciwko Janowi 
z Tarnowa, kasztelanowi krakowskiemu, opiekunowi swych dzieci, administrujące-
mu ich majątkiem46. Po śmierci kasztelana pozywani byli z tego samego tytułu jego 
synowie: Jan z Tarnowa, wojewoda krakowski, i Spytek z Jarosławia47. W 1416 r. 
Jan z Tarnowa został skwitowany przez Elżbietę, matkę Katarzyny48. W następnym roku 
(26 listopada 1417 r.) przy pośrednictwie Bernarda, księcia niemodlińskiego (szwagra 
Katarzyny), i za poręczeniem Jana i Spytka z Tarnowa, doszło do ugody Katarzy-
ny Januszowej z braćmi49. Jan i Spytek Melsztyńscy zobowiązali się w ciągu 1418 r. 
wypłacić siostrze w dwóch ratach 2000 grzywien, pod warunkiem że uiszczona jej 
dotychczas kwota (3000 grzywien) zostanie zapisana na jednym z trzech ośrodków, 
mianowicie: Czersku, Wyszogrodzie lub Ciechanowie (alternatywnie). Natomiast 
gdyby w przyszłości książę otrzymał w wyniku podziału dzielnicy nie to, lecz inne 
terytorium, wówczas na nie zostałaby przeniesiona oprawa żony. Obaj bracia Katarzy-
ny zobowiązali się również, że wypłacą jej w ciągu najbliższych trzech lat pozostałą 
sumę posagu, mianowicie 2000 grzywien. Janusz I Stary, mimo osiągnięcia przez sy-
nów (Janusza i Bolka) lat sprawnych, nie podjął decyzji o wydzieleniu im własnych 
działów. Dlatego prawdopodobnie posag Katarzyny Melsztyńskiej został zabezpie-
czony na dochodach z ceł w Różanie i Nurze. Świadczy o tym kwitacja Katarzyny 
z 26 lutego 1425 r., z której wynika, że po śmierci Janusza Młodszego jako żona Miko-
łaja z Michałowa – wojewody sandomierskiego – nadal trzymała dochody z ceł w Ró-
żanie i Nurze50. Małżeństwo Janusza Młodszego z Katarzyną Melsztyńską było bez-
dzietne. Książę zmarł 18 października 1422 r. i został pochowany w kolegiacie św. Jana 

43 Dworzaczek, Leliwici Tarnowscy. Z dziejów…, s. 114 i 138. Według J. Horwata, Księstwo opolskie i jego 
podziały do 1532 r., Rzeszów 2002, s. 208, mariaż zaplanowano w 1398 lub 1399 r. Spytek złożył wówczas 
obietnicę, iż jego córka poślubi Bernarda, księcia niemodlińskiego. Miała ona wnieść w posagu nadane 
wcześniej Spytkowi zamki: Gorzów, Olesno i Lubliniec. 
44 Starodawne prawa polskiego…, nr 1153.
45 K. Jasiński, Rodowód Piastów śląskich…, t. 2, Wrocław 1975, s. 68–69. 
46 Starodawne prawa polskiego…, nr 1154.
47 Dworzaczek, Leliwici Tarnowscy. Z dziejów…, s. 143.
48 Archiwum książąt Lubartowiczów Sanguszków w Sławucie, t. 2, wyd. Z.L. Radzimiński, B. Gorczak, 
Lwów 1988, nr 105. Jest to dokument, w którym sędzia i podsędek ziemscy krakowscy potwierdzają, iż 
Elżbieta, żona księcia ziębickiego, pokwitowała Jana z Tarnowa, wojewodę krakowskiego, z sumy 5000 
grzywien, o którą pozwała ją córka, Katarzyna, księżna mazowiecka. 
49 Starodawne prawa polskiego…, nr 1543, 1543, 1543; Dworzaczek, Leliwici Tarnowscy. Z dziejów…, s. 143.
50 Starodawne prawa polskiego…, nr 2012.
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z 26 lutego 1425 r., z której wynika, że po śmierci Janusza Młodszego jako żona Miko-
łaja z Michałowa – wojewody sandomierskiego – nadal trzymała dochody z ceł w Ró-
żanie i Nurze50. Małżeństwo Janusza Młodszego z Katarzyną Melsztyńską było bez-
dzietne. Książę zmarł 18 października 1422 r. i został pochowany w kolegiacie św. Jana 

43 Dworzaczek, Leliwici Tarnowscy. Z dziejów…, s. 114 i 138. Według J. Horwata, Księstwo opolskie i jego 
podziały do 1532 r., Rzeszów 2002, s. 208, mariaż zaplanowano w 1398 lub 1399 r. Spytek złożył wówczas 
obietnicę, iż jego córka poślubi Bernarda, księcia niemodlińskiego. Miała ona wnieść w posagu nadane 
wcześniej Spytkowi zamki: Gorzów, Olesno i Lubliniec. 
44 Starodawne prawa polskiego…, nr 1153.
45 K. Jasiński, Rodowód Piastów śląskich…, t. 2, Wrocław 1975, s. 68–69. 
46 Starodawne prawa polskiego…, nr 1154.
47 Dworzaczek, Leliwici Tarnowscy. Z dziejów…, s. 143.
48 Archiwum książąt Lubartowiczów Sanguszków w Sławucie, t. 2, wyd. Z.L. Radzimiński, B. Gorczak, 
Lwów 1988, nr 105. Jest to dokument, w którym sędzia i podsędek ziemscy krakowscy potwierdzają, iż 
Elżbieta, żona księcia ziębickiego, pokwitowała Jana z Tarnowa, wojewodę krakowskiego, z sumy 5000 
grzywien, o którą pozwała ją córka, Katarzyna, księżna mazowiecka. 
49 Starodawne prawa polskiego…, nr 1543, 1543, 1543; Dworzaczek, Leliwici Tarnowscy. Z dziejów…, s. 143.
50 Starodawne prawa polskiego…, nr 2012.
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Chrzciciela w Warszawie51. Katarzyna przeżyła także swego drugiego męża. Zmarła 
prawdopodobnie 23 marca 1467 r.52 i została pochowana w kościele dominikańskim 
pw. św. Trójcy w Krakowie53. 

Pierwszą Piastówną mazowiecką, która poślubiła osobę niedynastycznego pocho-
dzenia, była Jadwiga – córka Siemowita IV i Aleksandry Olgierdówny. Jadwiga była 
najstarszą córką wspomnianej pary małżeńskiej54. Imię otrzymała prawdopodobnie 
na cześć królowej Jadwigi Andegaweńskiej55. Urodziła się ok. 1392 r.56. Mężem Ja-
dwigi został Jan z Gary ( János Garai), możnowładca węgierski. Był on młodszym sy-
nem Mikołaja I z Gary, palatyna węgierskiego, który zginął tragicznie w 1386 r. wraz 
z królową Elżbietą Bośniaczką57. Jan z Gary sprawował wiele odpowiedzialnych funk-
cji państwowych, pomimo że nie osiągnął takiego znaczenia jak jego starszy brat Mi-
kołaj II58. Jan z Gary należał do stronników Zygmunta Luksemburskiego. W 1396 r. 
wziął udział w bitwie pod Nikopolis przeciwko Turkom, w 1402 r. został żupanem 
komitatu Temes, w 1412 r. wojewodą Ozory, w 1417 r. żupanem komitatu Pozsega59. 
Należał do Związku Smoczego, na którego czele stało 22 najpotężniejszych baro-
nów Królestwa Węgierskiego. Ród Garaiów wspierał Zygmunta Luksemburskiego, 
zwłaszcza kiedy zaręczył się on z Barbarą, córką hrabiego Hermana II von Cilli60. Za-
uważmy, że Barbara była siostrą Anny, żony Mikołaja II z Gary. Zaistniałe powino-
wactwo między domem Luksemburskim a możną rodziną Garaiów dawało obopólne 
korzyści. Wzmocniło władzę i autorytet Zygmunta na Węgrzech61, przyczyniło się 
również do awansu starszego brata Jana z Gary. Zygmunt Luksemburski nadał Mi-
kołajowi II godność palatyna Węgier, odebraną w 1402 r. Mikołajowi Bebekowi62. 
W 1408 r. król węgierski poślubił Barbarę Cylejską63.

51 Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 454–455.
52 J. Leberschek, Uwagi i uzupełnienia do genealogii Melsztyńskich herbu Leliwa, „Średniowiecze Polskie 
i Powszechne”, 2010, 2 (6), s. 191.
53 Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 100.
54 Ibidem, s. 111–114.
55 Nie można wykluczyć, że miano otrzymała na cześć ciotki Jadwigi Olgierdówny (młodszej siostry Alek-
sandry), która w 1394 r. poślubiła Jana III, księcia oświęcimskiego; Z. Wdowiszewski, Genealogia Jagiello-
nów, Warszawa 1968, s. 25–27; Jasiński, Rodowód Piastów śląskich…, t. 3, s. 159–161.
56 Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 113.
57 Magyar eletrajzi lexikon, t. 1, Budapest 1967, s. 569.
58 Ibidem, s. 570. Mikołaj II z Gary był banem Chorwacji, Slawonii i Dalmacji oraz palatynem na Wę-
grzech. 
59 S.A. Sroka, Piastówna oświęcimska Anna…, s. 20– 22.
60 Z. Nowak, Polityka Zygmunta Luksemburskiego do roku 1411, Toruń 1964, s. 72.
61 Ibidem. Autor przytacza list Wacława IV do Giovanniego Marii Viscontiego, księcia Mediolanu, w któ-
rym król czeski donosi, że brat jego nigdy nie był tak potężny jak obecnie.
62 Ibidem.
63 W. Dworzaczek, Genealogia, Warszawa 1959, cz. 2, tabl. 46. Na temat Zygmunta Luksemburskiego zob. 
m.in. Z.H. Nowak, Międzynarodowe procesy polubowne jako narzędzie polityki Zygmunta Luksemburskiego 
w północnej i środkowowschodniej Europie (1412–1424), Toruń 1981; E. Malyusz, Kaiser Sigismund in Un-
garn, Budapest 1990.
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Do mariażu Jadwigi Siemowitówny z Janem z Gary doszło w styczniu 1410 r.64. 

Świadczy o tym dokument Barbary, królowej węgierskiej, z 3 stycznia 1410 r., z które-
go wynika, że znajduje się ona w podróży na ślub Jana z Gary in profeccione nuptiarum 
magnifi ci viri Johannis de Gara65. Jeżeli Barbara 3 stycznia znajdowała się już w dro-
dze na ślub Jana z Gary, to odbył się on na pewno na Węgrzech, najpóźniej w połowie 
stycznia 1410 r. Władysław Jagiełło nie był obecny na ślubie siostrzenicy66. Z uwagi 
na ówczesną sytuację polityczną między Polską, zakonem krzyżackim i królestwem 
Węgier nie nadawano temu wydarzeniu większego rozgłosu67. Natomiast na ślub cór-
ki udał się Siemowit IV, jeden z inspiratorów tego mariażu. Potwierdza to korespon-
dencja zachowana w archiwum krzyżackim, z której wynika, że w grudniu 1409 r. 
Siemowit IV wyjechał z Płocka na Węgry68. 

Małżeństwo Jadwigi z Janem z Gary miało charakter wybitnie polityczny i nale-
ży je rozpatrywać w aspekcie stosunków dyplomatycznych polsko-węgierskich i ma-
zowiecko-polskich w okresie wojny Polski i Litwy z zakonem krzyżackim w latach 
1409–141169. Chociaż Zygmunt Luksemburski zawarł w grudniu 1409 r. przymierze 
z Krzyżakami skierowane przeciwko Polsce70, to równocześnie jego żona Barbara (spo-
krewniona z królową Anną Cylejską), a zwłaszcza wpływowe rodziny węgierskie, dążyły 
do uniknięcia konfl iktu zbrojnego. Potwierdza to późniejsza obecność Mikołaja z Gary 
(krewnego męża Jadwigi Siemowitówny), który wraz ze Ściborem ze Ściborzyc posłował 
z ramienia Zygmunta Luksemburskiego do króla polskiego przed bitwą pod Grunwal-
dem71. Małżeństwo Jadwigi, siostrzenicy Władysława Jagiełły, z Janem z Gary, bra-
tem palatyna węgierskiego, poprawiło stosunki króla polskiego nie tylko z Zygmuntem 
Luksemburskim, lecz również z księciem Siemowitem IV. Na przełomie 1409 i 1410 r. 
Siemowit IV i jego żona Aleksandra Olgierdówna rozpoczęli intensywną działalność 
polityczną na rzecz zachowania pokoju Polski z zakonem krzyżackim i królestwem 

64 M. Wertner, Zur Genealogie der Piasten, „Der Deutsche Herold. Zeitschrift für Wappen-, Siegel- und 
Familienkunde”, 1895, t. 26, nr 2, s. 16–18; Balzer, Genealogia Piastów…, s. 495; Jasiński, Rodowód Piastów 
mazowieckich.., s. 113; S.A. Sroka, Polacy na dworze Zygmunta Luksemburskiego 1387–1437, Kraków 2001, 
s. 19–23. 
65 Zsigmonkori Okleveltar, wyd. E. Màlyusz, t. 2, cz. 2 (1407–1410), Budapest 1958, nr 7259; Wertner, 
op.cit., s. 17. 
66 A. Gąsiorowski, Itinerarium króla Władysława Jagiełły 1386–1434, Warszawa 2015, wyd. 2, s. 68.
67 Z.H. Nowak, Dyplomacja polska w czasach Jadwigi i Władysława Jagiełły (1382–1434), w: Historia dyplo-
macji polskiej, t. 1: Połowa X w. – 1572, red. M. Biskup, Warszawa 1982, s. 326–327.
68 Wynika to z listu z 19 grudnia 1409 r. (Berlin, GSPK, OBA, nr 1207) zarządcy infi rmerii konwentual-
nej na zamku w Brodnicy do wielkiego mistrza; zob. S. Jóźwiak, Wywiad i kontrwywiad w państwie zakonu 
krzyżackiego w Prusach, Malbork 2004, s. 83; J. Grabowski, Potęga służb specjalnych. Rola wywiadu i kontrwy-
wiadu państwa krzyżackiego w Prusach, ZH, 2007, t. 72, z. 2–3, s. 185–193.
69 Nowak, Dyplomacja polska w czasach…, s. 326–327; A. Szweda, Dyplomatyczna faza konfl iktu i przygo-
towanie do dalszych działań militarnych (jesień 1409 – wiosna 1410 roku), w: S. Jóźwiak, K. Kwiatkowski, 
A. Szweda, S. Szybkowski, Wojna Polski i Litwy z zakonem krzyżackim w latach 1409–1411, Malbork 2010, 
s. 177–187.
70 Z. Nowak, Polityka Zygmunta Luksemburskiego do roku 1411, Toruń 1964, s. 97.
71 K. Kwiatkowski, Wyprawa letnia 1410 roku, w: Wojna Polski i Litwy…, s. 341.
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64 M. Wertner, Zur Genealogie der Piasten, „Der Deutsche Herold. Zeitschrift für Wappen-, Siegel- und 
Familienkunde”, 1895, t. 26, nr 2, s. 16–18; Balzer, Genealogia Piastów…, s. 495; Jasiński, Rodowód Piastów 
mazowieckich.., s. 113; S.A. Sroka, Polacy na dworze Zygmunta Luksemburskiego 1387–1437, Kraków 2001, 
s. 19–23. 
65 Zsigmonkori Okleveltar, wyd. E. Màlyusz, t. 2, cz. 2 (1407–1410), Budapest 1958, nr 7259; Wertner, 
op.cit., s. 17. 
66 A. Gąsiorowski, Itinerarium króla Władysława Jagiełły 1386–1434, Warszawa 2015, wyd. 2, s. 68.
67 Z.H. Nowak, Dyplomacja polska w czasach Jadwigi i Władysława Jagiełły (1382–1434), w: Historia dyplo-
macji polskiej, t. 1: Połowa X w. – 1572, red. M. Biskup, Warszawa 1982, s. 326–327.
68 Wynika to z listu z 19 grudnia 1409 r. (Berlin, GSPK, OBA, nr 1207) zarządcy infi rmerii konwentual-
nej na zamku w Brodnicy do wielkiego mistrza; zob. S. Jóźwiak, Wywiad i kontrwywiad w państwie zakonu 
krzyżackiego w Prusach, Malbork 2004, s. 83; J. Grabowski, Potęga służb specjalnych. Rola wywiadu i kontrwy-
wiadu państwa krzyżackiego w Prusach, ZH, 2007, t. 72, z. 2–3, s. 185–193.
69 Nowak, Dyplomacja polska w czasach…, s. 326–327; A. Szweda, Dyplomatyczna faza konfl iktu i przygo-
towanie do dalszych działań militarnych (jesień 1409 – wiosna 1410 roku), w: S. Jóźwiak, K. Kwiatkowski, 
A. Szweda, S. Szybkowski, Wojna Polski i Litwy z zakonem krzyżackim w latach 1409–1411, Malbork 2010, 
s. 177–187.
70 Z. Nowak, Polityka Zygmunta Luksemburskiego do roku 1411, Toruń 1964, s. 97.
71 K. Kwiatkowski, Wyprawa letnia 1410 roku, w: Wojna Polski i Litwy…, s. 341.
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Węgier72. Po ślubie córki Siemowit IV przebywał przez jakiś czas na Węgrzech, gdzie 
prowadził poufne rozmowy z Barbarą Cylejską73, żoną Zygmunta Luksemburskiego, 
sojusznika zakonu. Małżeństwo Jadwigi Siemowitówny z Janem z Gary było uzgod-
nione z Władysławem Jagiełłą. Królowi polskiemu zależało na pozyskaniu na czas woj-
ny z zakonem odpowiednio korzystnej postawy Zygmunta Luksemburskiego i wpły-
wowych rodów możnowładczych na Węgrzech. Ze wspomnianym mariażem należy 
wiązać otrzymane przez Siemowita IV w zarząd dobra kościelne należące do biskup-
stwa weszpremskiego74. W 1412 r. w rękach Siemowita IV znajdowały się jeszcze grody 
Tállya i Tokaj w komitacie Zemplén, zastawione przez Zygmunta Luksemburskiego 
zięciowi księcia Siemowita IV Janowi z Gary i córce Jadwidze75. 

Jadwiga z małżeństwa z Janem z Gary miała czworo dzieci: córki Jadwigę (po-
ślubiła Piotra z Th allóczy), Katarzynę (zaręczoną z Mikołajem Bebekiem z Pelsöcz) 
i Dorotę oraz syna Stefana (zm. przed 1430)76. Córka Dorota została wydana wiosną 
1428 r. za króla Bośni Tvrtko II Tvrtkovića z dynastii Kotromanowiczów77. 

Mariaż księżniczki mazowieckiej z magnatem węgierskim nie był udany. Jadwiga 
za życia męża żyła w związku pozamałżeńskim z Mikołajem Széscényim (krewnym 
Jana z Gary) i chcąc ukryć swoje postępowanie, prawdopodobnie zleciła otrucie męża78. 
Nakłaniała także swą córkę Katarzynę (zaręczoną z Mikołajem Bebekiem, możnowład-
cą węgierskim) do współżycia z jakimś Niemcem79. Dlatego wkrótce po śmierci Jana 
z Gary (9 kwietnia 1428 r.)80 została oskarżona przez jego krewnych o bezprawne za-
garnięcie dóbr ziemskich oraz inne przestępstwa, w tym otrucie męża i nakłanianie 
do nierządu córki. W 1435 r. na sejmie w Pożoniu (Bratysława) w obecności króla 
Zygmunta Luksemburskiego zapadł bardzo surowy wyrok. Jadwigę, która nie stawiła 
się na rozprawie, skazano na konfi skatę wszystkich posiadłości oraz karę dożywotniego 
więzienia w jednym z zamków Władysława z Gary, wojewody Maczwy i bratanka za-
mordowanego męża81. Nad współwinowajcą – Mikołajem Széscényim – zawisła kara 
banicji. Po śmierci Zygmunta Luksemburskiego (1437) wyrok sejmu bratysławskiego 
potwierdziła 19 lutego 1439 r. córka cesarza Elżbieta. Nie są znane losy Jadwigi, córki 

72 M. Radoch, Księżna Aleksandra Siemowitowa – siostra Władysława Jagiełły (zarys działalności dyploma-
tycznej do 1411 roku), w: Studia historyczne z XIII–XV wieku, red. J. Śliwiński, Olsztyn 1995, s. 139–142.
73 Na jej temat zob. A. Paner, Barbara Celejska – królowa niedoceniona, w: Na szlakach dwóch światów. Stu-
dia ofi arowane profesorowi Jerzemu Hauzińskiemu, red. A. Teterycz-Puzio, Słupsk 2016.
74 Sroka, Polacy na dworze Zygmunta Luksemburskiego…, s. 21 i 37–38; A. Supruniuk, Mazowsze Siemowi-
tów (1341–1442). Dzieje polityczne i struktury władzy, Warszawa 2010, s. 59. 
75 Ibidem.
76 http://fmg.ac/Projects/MedLands/CROATIA.htm#JanosGaraydied1428 [dostęp: 20.03.2017].
77 P. Živković, Tvrtko II Tvrtković: Bosna u prvoj polovini XV stoljeća, Sarajevo 1981.
78 Wertner, op.cit., s. 17.
79 Ibidem. 
80 Datę śmierci Jana z Gary (9 kwietnia 1428 r.) podaną w: D. Schwennicke, Europäische Stammtafeln zur 
Geschichte der Europäischen Staaten – Neu Folge, t. 3, cz, 1, Marburg 1984, tabl. 175, przyjmuje Jasiński, 
Rodowód Piastów mazowieckich, s. 114. 
81 Wertner, op.cit., s. 17; Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 114; Sroka, Polacy na dworze Zyg-
munta Luksemburskiego…, s. 22.
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Siemowita IV, po 19 lutego 1439 r.82. Zmarła prawdopodobnie wkrótce po tej dacie 
w więzieniu na Węgrzech. 

Kolejnym Piastem mazowieckim, który poślubił osobę niedynastycznego po-
chodzenia, był Kazimierz II, książę bełski, trzeci pod względem starszeństwa syn 
Siemowita IV i Aleksandry Olgierdówny. Urodził się między 1401 a 1403 r.83. 
Miano Kazimierza84 otrzymał prawdopodobnie na cześć swego wuja Korygiełły Kazi-
mierza, który zginął tragicznie 4 września 1390 r. podczas spalenia przez Krzyżaków 
Krzywego Grodu85. Lata młodzieńcze spędził na Litwie. Była to decyzja Siemowita IV, 
który najstarszego syna – Siemowita V – wysłał na dwór królewski do Krakowa, zaś 
młodszego, Kazimierza II, powierzył opiece wielkiego księcia Witolda86. Pod koniec 
życia ojca Kazimierz II został dopuszczony do współrządów w księstwie płockim 
i ziemi bełskiej, jednak występował sporadycznie na dokumentach Siemowita IV87. 
W listopadzie 1425 r. przybył do Brześcia Litewskiego, gdzie w imieniu swego ojca 
potwierdził wraz z bratem Siemowitem V lenną zależność Mazowsza wobec króla 
i Korony Polskiej88. Po śmierci Siemowita IV (6 stycznia 1425 r.)89 i jego pogrzebie 
(21 stycznia 1425 r.)90 sprawował do 1434 r. wraz z braćmi rządy w księstwie płoc-
kim i ziemi bełskiej, natomiast w ziemiach rawskiej i gostynińskiej rządziła Aleksan-
dra Olgierdówna, wdowa po Siemowicie IV91. Kazimierz II współdziałał z braćmi 
w prowadzonej przez nich polityce zagranicznej. Jednak nie przybył we wrześniu 
1426 r., jak pozostali Siemowitowice, do Sandomierza i nie złożył hołdu lennego 
Władysławowi Jagielle92. Mając poparcie wielkiego księcia Witolda, nie zjawił się 
w wyznaczonym mu przez króla terminie w Łęczycy w 1428 r., gdyż brał udział 
w wyprawie wielkiego księcia litewskiego przeciwko Nowogrodowi93. Nie wiado-
mo, czy taka postawa była spowodowana jakimś urazem Kazimierza II do króla 
polskiego, czy pochodziła z inspiracji wielkiego księcia Witolda Aleksandra, który 

82 Balzer, Genealogia Piastów…, s. 495; Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 114.
83 Ibidem. 
84 Do dzisiaj nie wyjaśniono ostatecznie znaczenia tego dwuczłonowego imienia. Było ono prawdopodob-
nie pochodzenia słowiańskiego i oznaczało osobę burzącą (s)pokój wroga, czyli wojowniczą; W. Taszycki, 
Najdawniejsze polskie imiona osobowe, Kraków 1925, s. 24; H. Ludat, Piasten und Ottonem, w: L`Europe aux 
IX –XI siécle, Varsovie 1968, s. 352 i nast.; J. Hertel, Imiennictwo dynastii piastowskiej we wczesnym średnio-
wieczu, Warszawa 1980, s. 114–121.
85 J. Tęgowski, Pierwsze pokolenia Giedyminowiczów, Poznań–Wrocław 1999, s. 145–147.
86 A. Swieżawski, Kazimierz II, książę mazowiecki na Bełzie, w: PSB, t. 12, Wrocław 1966–1967, s. 283–284.
87 Po raz pierwszy spotykamy go na liście świadków w dyplomie Siemowita IV wydającego przywilej dla 
ziemi gostynińskiej z 4 sierpnia 1422 r.: dominis Semovitho et Kazimiro fi lii nostris ducibus Masovie, w: IMT, 
oprac. i wyd. J. Sawicki, t. 1, Warszawa 1972, nr 67. 
88 Ibidem, nr 72. 
89 Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 450.
90 Ibidem, s. 451. 
91 Ibidem, s. 108. Ziemia rawska i gostynińska stanowiła oprawę wdowią Aleksandry. Sprawowała ona na 
tym terytorium w pełni samodzielne rządy. 
92 Supruniuk, Mazowsze Siemowitów…, s. 71. 
93 Swieżawski, Kazimierz II…, s. 283.
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Siemowita IV, po 19 lutego 1439 r.82. Zmarła prawdopodobnie wkrótce po tej dacie 
w więzieniu na Węgrzech. 

Kolejnym Piastem mazowieckim, który poślubił osobę niedynastycznego po-
chodzenia, był Kazimierz II, książę bełski, trzeci pod względem starszeństwa syn 
Siemowita IV i Aleksandry Olgierdówny. Urodził się między 1401 a 1403 r.83. 
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82 Balzer, Genealogia Piastów…, s. 495; Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 114.
83 Ibidem. 
84 Do dzisiaj nie wyjaśniono ostatecznie znaczenia tego dwuczłonowego imienia. Było ono prawdopodob-
nie pochodzenia słowiańskiego i oznaczało osobę burzącą (s)pokój wroga, czyli wojowniczą; W. Taszycki, 
Najdawniejsze polskie imiona osobowe, Kraków 1925, s. 24; H. Ludat, Piasten und Ottonem, w: L`Europe aux 
IX –XI siécle, Varsovie 1968, s. 352 i nast.; J. Hertel, Imiennictwo dynastii piastowskiej we wczesnym średnio-
wieczu, Warszawa 1980, s. 114–121.
85 J. Tęgowski, Pierwsze pokolenia Giedyminowiczów, Poznań–Wrocław 1999, s. 145–147.
86 A. Swieżawski, Kazimierz II, książę mazowiecki na Bełzie, w: PSB, t. 12, Wrocław 1966–1967, s. 283–284.
87 Po raz pierwszy spotykamy go na liście świadków w dyplomie Siemowita IV wydającego przywilej dla 
ziemi gostynińskiej z 4 sierpnia 1422 r.: dominis Semovitho et Kazimiro fi lii nostris ducibus Masovie, w: IMT, 
oprac. i wyd. J. Sawicki, t. 1, Warszawa 1972, nr 67. 
88 Ibidem, nr 72. 
89 Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 450.
90 Ibidem, s. 451. 
91 Ibidem, s. 108. Ziemia rawska i gostynińska stanowiła oprawę wdowią Aleksandry. Sprawowała ona na 
tym terytorium w pełni samodzielne rządy. 
92 Supruniuk, Mazowsze Siemowitów…, s. 71. 
93 Swieżawski, Kazimierz II…, s. 283.
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dążył do skonfl iktowania Siemowitowiców z ich królewskim wujem. Ostatecznie 
Kazimierz II, niedługo przed zgonem Witolda, złożył królowi Władysławowi Jagiel-
le hołd lenny w Sandomierzu we wrześniu 1430 r.94. Po śmierci matki Aleksandry 
(1434)95, w wyniku podziału schedy po Siemowicie IV, objął księstwo bełskie, po-
mniejszone o wcześniej alienowane przez króla Władysława Jagiełłę terytorium (po-
wiaty Krzeszów, Podhoraj i Hrubieszów)96. Po objęciu księstwa bełskiego w 1434 r. 
Kazimierz II starał się umocnić swoją władzę przez zacieśnienie współpracy 
w zakresie polityki wewnętrznej i zagranicznej z dygnitarzami Korony oraz elitą 
feudalną ziem ruskich. Zapewniło to księciu nie tylko lepsze stosunki z dworem 
królewskim, ale również ugruntowało jego czołową pozycję na Rusi Czerwonej. 
W grudniu 1435 r. wraz ze swoimi dygnitarzami: wojewodą bełskim Pawłem z Ra-
dzanowa i sędzią bełskim Sasinem z Uhrynowa potwierdził pokój brzeski z zakonem 
krzyżackim97, natomiast w 1437 r. zawarł z udziałem feudałów czerwonoruskich 
umowę z Bolesławem Świdrygiełłą98. Po tragicznej śmierci wielkiego księcia litew-
skiego Zygmunta Kiejstutowicza uczestniczył, obok swego kuzyna Bolesława IV, 
w orszaku królewicza Kazimierza Jagiellończyka udającego się do Wilna99. Jeże-
li chodzi o rządy wewnętrzne w księstwie bełskim, to Kazimierz II kontynuował 
politykę kolonizacyjną swego ojca Siemowita IV, a następnie rządów niedzielnych 
z braćmi z lat 1426–1434, polegającą na rozdawnictwie dóbr szlachcie mazowiec-
kiej100. Kancelaria książęca wprowadziła do dokumentów wystawianych przez Ka-
zimierza II zapis dotyczący realizacji obowiązku osobistej rezydencji w nadanych 
dobrach, co miało przyczynić się do trwałości procesów kolonizacyjnych na tym 
obszarze oraz do właściwego wypełniania przez poddanych obowiązku służby woj-
skowej na wezwanie władzy książęcej101. Książę wprowadził w ziemi bełskiej nową 
organizację sądownictwa z hierarchią urzędniczą, opartą na wzorach mazowieckich, 
oraz rozszerzył prawa i przywileje szlachty bełskiej102. Dzielnica Kazimierza II skła-
dała się z grodów: Bełza, Lubaczowa, Buska, Łopatynia, Sokala (Sewlosza), Horodła 
i Grabowca i stanowiła obszar ok. 8900 km kw.103. Na zachowanych dokumentach 

94 Ibidem.
95 Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 109.
96 Ibidem, Aneks I, nr 12, s. 560–561. 
97 E. Weise, Die Staatsverträge des Deutschen Ordens in Preussen im 15. Jahrhundert, t. 1 (1398–1437), Kö-
nigsberg 1939, nr 179183; W. Sieradzan, Sąsiedztwo mazowiecko-krzyżackie w okresie przemian politycznych 
w Europie Środkowo-Wschodniej w latach 1411–1466, Toruń 1999, s. 54–55. 
98 Swieżawski, Kazimierz II…, s. 284.
99 Ibidem; G. Błaszczyk, Dzieje stosunków polsko-litewskich. Od Krewy do Lublina, t. 2, Poznań 2007, s. 785.
100 Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 117.
101 Zob. Zbiór dokumentów małopolskich, wyd. S. Kuraś, I. Sułkowska-Kurasiowa, cz. 2, Wrocław 1963, 
nr 475, 492, 514 i 559; cz. 3, Wrocław 1969, nr 619; cz. 8, Wrocław 1975, nr 2339; J. Grabowski, Kancelarie 
książęce na Mazowszu (do 1526 roku), w: Dyplomatyka staropolska, red. T. Jurek, Warszawa 2015, s. 222.
102 Swieżawski, Kazimierz II…, s. 284. W większości dotyczyły one przybyszów pochodzących z ziemi 
płockiej, rawskiej, sochaczewskiej i gostynińskiej, zob. A. Janeczek, Osadnictwo pogranicza polsko-ruskiego, 
Warszawa 1993, s. 89. 
103 Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, Aneks I, nr 12, s. 560; Janeczek, op.cit., s. 10. 
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Kazimierza II Siemowitowica z lat 1434–1442 spotykamy dwie formy tytulatury: 
skróconą i pełną (rozwiniętą)104. Pierwsza z nich wymieniała najważniejsze tytuły: 
mazowiecki, ruski, bełski. Jeżeli chodzi o tytulaturę rozwiniętą, to wymieniała ona 
również wszystkie partykularne tytuły: buski, lubaczowski, sokalski, grabowiecki, 
łopatyński i horodelski (dux Mazouie, Russieque terrarum Belzensis, Lubaczouiensis, 
Buscensis, Shewlozensis, Grabowcensis, Hrodlensis dominus et heres Lopacziensis). Po 
śmierci najstarszego brata tytulatura Kazimierza II nie uległa zmianie. Kazimierz II 
używał dwóch pieczęci: herbowej sygnetowej i herbowej większej105. Na pieczęci her-
bowej sygnetowej, sporządzonej ok. 1425 r., spotykamy wyłącznie tytulaturę mazo-
wiecką księcia106, natomiast na odcisku pieczęci większej Kazimierza II (sporządzo-
nej po podziale księstwa Siemowita IV) inskrypcja napieczętna zawiera tytulaturę 

104 Na temat skróconej i rozwiniętej tytulatury Kazimierza II zob. Grabowski, Dynastia Piastów mazowiec-
kich…, s. 328–330.
105 S.K. Kuczyński, Pieczęcie książąt mazowieckich, Wrocław 1978, s. 350–352. 
106 Ibidem, s. 350–351.

2.  Bolesław V, książę mazowiecki, potwierdza w 1479 r. mieszczanom warszawskim przywilej 
na sprzedaż piwa wareckiego, AGAD
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mazowiecką, ruską i bełską107. Po śmierci Siemowita V (luty 1442 r.), który pozo-
stawił po sobie tylko małoletnią córkę Małgorzatę, książę przybył na pogrzeb brata 
do Rawy, gdzie zawarł wstępne porozumienia z Włodzisławem I. Z zachowanych 
wpisów do metryki książęcej wynika, że bracia sprawowali wspólne rządy w osiero-
conej dzielnicy (ziemie rawska i sochaczewska)108. Obaj Siemowitowice byli jeszcze 
nieżonaci, stąd nie spieszyli się z podjęciem decyzji o podziale księstwa rawskiego. 
Wkrótce potem Kazimierz II postanowił się ożenić. Wybranką księcia została Mał-
gorzata Szamotulska h. Nałęcz109. Była ona córką Wincentego Świdwy z Szamo-
tuł, kasztelana międzyrzeckiego i starosty generalnego Rusi110, oraz bliżej nieznanej 
Anny111. Kazimierz II prawdopodobnie poznał już przed ślubem swoją przyszłą żonę, 
skoro utrzymywał dobre stosunki z jej ojcem. Szamotulski w 1428 r. dowodził woj-
skami wielkiego księcia Witolda Aleksandra podczas wyprawy przeciwko Nowogro-
dowi, a latem 1432 r. walczył z Fedkiem Ostrogskim na Podolu112. W 1440 r. wyje-
chał z królem Władysławem III Jagiellończykiem na Węgry, gdzie często przebywał 
w otoczeniu monarchy. Dlatego gdy książę podjął w 1442 r. decyzję o poślubieniu 
Małgorzaty, opiekę nad nią sprawował stryj, Dobrogost Świdwa h. Nałęcz, starosta 
generalny wielkopolski (1430–1432), a później kasztelan poznański113. 

Informację na temat daty dziennej tego mariażu zawdzięczamy Długoszowi, który 
jednak podał błędną datę roczną: 1446114. Według dziejopisa Kazimierz II poślubił 
Małgorzatę Szamotulską w niedzielę 26 czerwca115. Zdaniem Kazimierza Jasińskiego 
ślub Kazimierza II z Małgorzatą miał miejsce 26 czerwca 1442 r.116. Jednak 26 czerw-
ca w 1442 r. przypadał nie w niedzielę, lecz we wtorek. Dlatego postawiłem hipotezę, 
że do ślubu księcia z Szamotulską mogło dojść w sierpniu 1442 r.117. Wówczas mamy 
prawidłową datę (26) oraz dzień tygodnia (niedziela). 

Ponowna analiza przekazów źródłowych skłania mnie jednak do przyjęcia daty 
dziennej i miesięcznej małżeństwa podanej przez Długosza. Zachowały się z 1442 r. 

107 Zob. artykuł M. Hlebionka, Nieznana pieczęć księcia Kazimierza II przy dokumencie pokoju brzeskiego 
z 1435 r., s. 263–271 w niniejszym tomie. 
108 Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 114–115. Wchodząca w skład dzielnicy Siemowita V 
ziemia gostynińska stanowiła po śmierci księcia oprawę wdowią jego żony Małgorzaty. 
109 W. Korta, Małgorzata z Szamotuł (zm. 1464), księżna bełska, księżna raciborska, w: PSB, t. 19, Kraków 
1974, s. 442–443. 
110 A. Gąsiorowski, Szamotulski Wincenty Świdwa h. Nałęcz (zm. 1444), kasztelan międzyrzecki, w: Wielkopol-
ski słownik biografi czny, kom. red. A. Gąsiorowski, B. Knopek, M. Zielińska, Warszawa–Poznań 1981, s. 728; 
T. Jurek, Szamotulski Wincenty Świdwa h. Nałęcz (zm. 1444), w: PSB, t. 46, Warszawa 2010, s. 584–587.
111 Dworzaczek, Genealogia, tabl. nr 114.
112 Gąsiorowski, Szamotulski Wincenty…, w: Wielkopolski słownik…, s. 728; Jurek, Szamotulski Wincenty…, 
s. 584–587.
113 Gąsiorowski, Szamotulski Dobrogost Świdwa h. Nałęcz (zm. 1464/65), kasztelan pozn., starosta generalny 
Wielkopolski, w: Wielkopolski słownik…, s. 726–727; T. Jurek, Szamotulski Dobrogost Świdwa h. Nałęcz (zm. 
między 1459 a 1462), kasztelan poznański, starosta generalny wielkopolski, w: PSB, t. 46, s. 565–569.
114 J. Dlugossii, Annales seu cronicae incliti Regni Poloniae, lib. 12 (1462–1480), Kraków 2005, s. 37.
115 Ibidem: die Solis vicesima sexta Iuni.
116 Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 129–130.
117 Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 467–466.
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dwie zapiski sądu grodzkiego we Lwowie, które przekazują nam pośrednio informa-
cję na temat małżeństwa Kazimierza II. Z pierwszej z nich, z 22 czerwca, wynika, 
że jedna ze stron postępowania procesowego nie może na wyznaczony termin stawić 
się ze świadkami, gdyż jedni są z królem na Węgrzech, a drudzy cum duce Kazymyro 
in convivio118. W drugiej zapisce sądowej, z 6 lipca, jest mowa, że jedni świadko-
wie są u króla na Węgrzech, a drudzy in nupciis in Th urobyn cum duce Kazymiro119. 
W dotychczasowej literaturze tylko Aleksander Swieżawski zwrócił na to uwagę120. 
Natomiast wydawcy zapisek błędnie sądzili, że odnoszą się one do planów małżeń-
skich Kazimierza Jagiellończyka, wielkiego księcia litewskiego121. Przytoczone zapiski 
sądowe potwierdzają przekaz Długosza o ślubie Kazimierza II z Małgorzatą Szamo-
tulską 26 czerwca. Nie mamy tylko pewności, czy ślub odbył się w Turobinie (jak 
wynika z przekazu Długosza i zapiski sądowej), czy w kościele parafi alnym w Czer-
nięcinie. W Turobinie znajdował się kościół pw. Wszystkich Świętych i NMP, ufun-
dowany przez Szamotulskich, który przez wiele lat funkcjonował jako fi lia parafi i 
czernięcińskiej. Dlatego niewykluczone, że sam obrzęd ślubu miał miejsce w bardziej 
okazałym kościele parafi alnym św. Katarzyny w Czernięcinie (k. Turobina), zaś hucz-
ne uroczystości weselne odbywały się w należącym do stryja Małgorzaty miasteczku 
Turobin. Odległość między Czernięcinem a Turobinem wynosi zaledwie 4 km. Po 
zawarciu sakramentu małżeństwa w Czernięcinie, którego udzielił młodej parze bi-
skup chełmski Jan Biskupiec, zaproszeni goście udali się na ucztę weselną. Wyprawił 
ją stryj Małgorzaty, Dobrogost, kasztelan poznański i posiadacz Turobina, który pod 
nieobecność brata pełnił funkcję właściwego pana rodowego majątku. Uroczystości 
weselne trwały przez kilka dni, skoro obecna na nich szlachta nie zdążyła jeszcze 
6 lipca przybyć do Lwowa. 

Małżeństwo Kazimierza II miało określony cel polityczny i fi nansowy, chociaż 
ważnym powodem tego mariażu był zgon Siemowita V bez pozostawienia męskiego 
potomstwa. Małgorzata jako jedynaczka Wincentego Świdwy z Szamotuł mogła li-
czyć na bardzo duży posag, natomiast wpływy polityczne Szamotulskich w Wielko-
polsce i na Rusi oraz zaangażowanie ojca i stryja Małgorzaty w politykę popierającą 
Jagiellonów dawały szansę wzmocnienia pozycji Kazimierza II nie tylko wśród czer-
wonoruskich możnowładców, ale również w Koronie. Niestety, małżeństwo Kazimie-
rza II z Szamotulską trwało niecałe trzy miesiące. Książę po ślubie udał się na Ma-
zowsze w celu przeprowadzenia wraz z Włodzisławem I podziału księstwa rawskiego. 
Nie wiadomo, jakie terytorium przypadło Kazimierzowi II, gdyż nie zachował się 
dokument dotyczący podziału. W drodze powrotnej, jadąc z Mazowsza przez Kra-
snystaw do Bełza, książę zmarł 16 września 1442 r. w ziemi chełmińskiej, niedaleko 

118 Akta grodzkie i ziemskie z czasów Rzeczypospolitej Polskiej z archiwum tzw. bernardyńskiego we Lwowie, 
t. 14, wyd. X. Liske, Lwów 1889, nr 439.
119 Ibidem, nr 446.
120 A. Swieżawski, Ziemia bełska. Zarys dziejów politycznych do roku 1462, Częstochowa 1990, s. 174.
121 Akta grodzkie i ziemskie z czasów…, t. 14, s. 15.
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dwie zapiski sądu grodzkiego we Lwowie, które przekazują nam pośrednio informa-
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t. 14, wyd. X. Liske, Lwów 1889, nr 439.
119 Ibidem, nr 446.
120 A. Swieżawski, Ziemia bełska. Zarys dziejów politycznych do roku 1462, Częstochowa 1990, s. 174.
121 Akta grodzkie i ziemskie z czasów…, t. 14, s. 15.

Janusz Grabowski106

wsi Miączyn, na panującą wówczas zarazę i został pochowany w katedrze płockiej122. 
Prawdopodobnie Kazimierz II nie zdążył także przed śmiercią zapisać żonie opra-
wy wiana na swoich dobrach na Rusi. Jeżeli nawet taki dokument przygotowywano 
w kancelarii książęcej, to i tak nie został on wydany z powodu nagłego zgonu Kazi-
mierza II. Jest prawdopodobne, że posag dla Małgorzaty dopiero przygotowywano, 
nie licząc należnej wyprawy ślubnej, a zatem i zapis oprawy wiennej jeszcze nie mógł 
być zrealizowany. Małgorzata Szamotulska wkrótce po śmierci męża wyszła powtór-
nie za mąż (przed 19 stycznia 1445 r.) za księcia raciborskiego Wacława z bocznej linii 
Przemyślidów, z którym miała czworo dzieci123. Księżna zmarła, przeżywszy swego 
drugiego męża, 5 listopada 1464 r. i została pochowana w klasztorze dominikańskim 
w Raciborzu124. 

Bolesław IV miał ośmiu synów, jednak tylko dwóch z nich: Konrad III Rudy 
i Bolesław V, zawarło związki małżeńskie. Pierwsze dwa małżeństwa Konrada III 
Rudego (z Magdaleną Stawrotówną, mieszczką krakowską, oraz nieznaną z imienia 
córką niejakiego Aleksego) zostały zawarte lekkomyślnie125. 

Zastanawia natomiast, dlaczego małżeństwo Bolesława V z Anną Radzanow-
ską [Uhnowską], wojewodzianką bełską, zostało tak źle odebrane przez jego braci 
i dygnitarzy mazowieckich. Bolesław V był synem Bolesława IV i Barbary, córki 
Aleksandra (Olelka) Włodzimierzowica, księcia kijowskiego. Imię otrzymał na cześć 
swego ojca; nosili je również dziad Bolesław (syn Janusza I) oraz dwaj starsi od niego, 
młodo zmarli bracia. Urodził się w latach 1450–1453126. W wyniku podziału schedy 
po Bolesławie IV w 1471 r. przypadła mu ziemia warszawska ze Starą i Nową War-
szawą oraz powiatami błońskim (bez miasta Błonia) i tarczyńskim, ziemia zakro-
czymska z Nowym Miastem i Serockiem oraz ziemia nurska z powiatami nurskim, 
ostrowskim i kamienieckim127. W skład władztwa Bolesława V weszły także wsie 
książęce Radzików, Kębłowice i Srebrna, leżące w powiecie czerwińskim w ziemi cie-
chanowskiej. W okresie samodzielnych rządów w latach 1471–1488 książę używał 
skróconej i rozwiniętej tytulatury. Skrócona formuła występuje najczęściej w warian-
cie „książę Mazowsza i Rusi” (dux Mazouie, Russie etc.), natomiast na dokumentach 
wieczystych spotykamy rozwiniętą tytulaturę Bolesława V, mianowicie warszawską 
i zakroczymską (rzadko nurską), oraz formułę roszczeniową: rawską, sochaczewską, 
gostynińską i bełską128. Znamy z okresu panowania Bolesława V trzy rodzaje pieczę-
ci: konną większą, herbową średnią oraz sygnetową. Najbardziej okazała jest pieczęć 
konna, która wyobraża rycerza (księcia) na koniu biegnącym stępa w lewo. Rycerz jest 
w zbroi i w hełmie z opuszczoną przyłbicą, w prawej ręce trzyma miecz wzniesiony 

122 Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 128.
123 Ibidem, s. 130.
124 Ibidem.
125 Grabowski, Małżeństwa Konrada III Rudego...,  s. 799–808.
126 Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 184.
127 Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, Aneks 1, nr 18, s. 569–574.
128 Ibidem, s. 374–377.
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do góry, a w lewej wodze, po obu stronach rycerza dwie tarcze, na których znajduje 
się orzeł bez korony129. 

Wybranką księcia została Anna Radzanowska. Była ona córką Zygmunta z Ra-
dzanowa, Niszyczyc i Uhnowa h. Prawda, chorążego płockiego (1443–1465)130, wo-
jewody bełskiego (1465–1470), zmarłego po 20 listopada 1470 r.131. Nie jest znana 
data urodzin Anny. Termin post quem przypada nie później niż w 1465 r. 
Na pewno imię odziedziczyła po swojej ciotce Annie (córce wojewody bełskiego Paw-
ła z Radzanowa), żonie Jana z Sopuszyna132. Anna miała sześciu braci: Sasina, Jana, 
Dziersława, Zygmunta, Jakuba i Andrzeja133. Na temat mariażu Bolesława V z Anną 
dowiadujemy się z Roczników Jana Długosza. Z relacji dziejopisa, podanej pod 
1477 r., wynika, że książę Bolesław V, „ogarnięty ślepą miłością do panny Anny 
Uhnowskiej, córki niegdyś wojewody bełskiego Pawła [Zygmunta] h. Prawda, żeni się 
z nią 20 lipca. Po odprawieniu wesela, kiedy bracia i właśni panowie drażnili go wie-
loma zniewagami, porzuciwszy ją z taką samą łatwością, z jaką ją pojął”134. Należy 
sprostować fi liację Anny podaną przez dziejopisa, gdyż ojcem wybranki Bolesława V 
nie był Paweł, lecz Zygmunt z Radzanowa135. Długosz pomylił dziada Anny – Pawła 
z Radzanowa, wojewodę bełskiego (1435–1448/1450), zmarłego przed 14 kwietnia 
1450 r.136 – z jej ojcem Zygmuntem. Datę małżeństwa Bolesława V z Anną Radzanow-
ską podaną przez Długosza – 20 lipca 1477 r. – potwierdza pośrednio analiza wpisów 
w metryce książęcej prowadzonej w kancelarii Bolesława V. W księdze zawierającej 
m.in. wpisy z 1477 r. istnieje prawie sześciotygodniowa luka między 19 czerwca 
a 28 lipca 1477 r.137. Prawdopodobnie na czas bezpośrednich przygotowań oraz trwa-
nia uroczystości ślubnych zawieszono prace kancelaryjne. Pamięć o małżeństwie 
Anny Radzanowskiej z księciem mazowieckim przetrwała do XVIII w. w tradycji ro-
dzinnej. W Herbarzu Kaspra Niesieckiego we fragmencie dotyczącym rodu Nisz-
czyckich h. Prawda znajdujemy następującą informację: „Pasho [Zygmunt] 

129 Ibidem, s. 378.
130 4 marca 1465 r. został wymieniony jako: palatinus Russie, vexillifer Plocensis, AGAD, Płockie ziemskie 
rel. wyr. 4, skł. XVII, k. 101.
131 Urzędnicy województwa bełskiego i ziemi chełmińskiej XIV–XVIII wieku. Spisy, nr 357, oprac. H. Gmite-
rek, R. Szczygieł, Kórnik 1992, s. 68, nr 359. Na jego temat zob. również: Słownik historyczno-geografi czny 
województwa płockiego w średniowieczu, oprac. A. Borkiewicz-Celińska, Warszawa 1998, z. 3, s. 253–254, 
hasło: Radzanów; A. Supruniuk, Otoczenie księcia mazowieckiego Siemowita IV (1374–1426), Warszawa 
1998, s. 297; eadem, Mazowsze Siemowitów (1341–1442). Dzieje polityczne i struktury władzy, Warszawa 
2010, s. 165; Janeczek, op.cit., s. 330.
132 SHGWP, z. 3, s. 253. 
133 Janeczek, op.cit., s. 330.
134 Dlugossii, op.cit., lib. 12, s. 406: Boleslaus Masovie dux ceco amore Anne virginis Hunowska, fi lie olim 
Pauli de Hunow palatini Belszensis de domo Prawditarum, correptus, ipsam accepit vicesima Iuli in uxorem. 
Celebratisque nupciis, cum a fratribus et baronibus prioriis pluribus improperiis laceseretur, eadem facilitate.
135 Błędną fi liację żony Bolesława V podaje: Rodzina. Herbarz szlachty polskiej, oprac. S. Uruski, A. Kosiń-
ski, A. Włodarski, t. 12, Warszawa 1915, s. 158. 
136 Urzędnicy województwa bełskiego…, t. 3, z. 2, s. 68, nr 357.
137 Zob. AGAD, MK 9, gdzie na tej samej karcie (k. 89) znajduje się ostatni wpis przed ślubem z daty 
19 czerwca ( feria quinta proxima s. Viti) oraz pierwszy wpis po ślubie z daty 28 lipca ( feria secunda poxima 
post festum s. Jacobi Apostoli gloriosi).
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Niszczycki wojewoda płocki [bełski], którego córkę pojął w małżeństwie Jan [Bole-
sław] książę mazowiecki, ślubny ten pierścień chowają”138. Przekaz Kaspra Niesiec-
kiego dowodzi, że w rodzie Prawdziców pielęgnowano pamięć o tym wydarzeniu. 
Mariaż księcia mazowieckiego z Anną przyczynił się do umocnienia pozycji Radza-
nowskich na dworze książęcym oraz dodawał splendoru tej możnej rodzinie szla-
checkiej. Małżeństwo Bolesława V z Anną Radzanowską należy wiązać z próbą usa-
modzielnienia się księcia warszawskiego, żyjącego dotychczas w cieniu braci. 
Bolesław V miał wspólną kancelarię ze swoim młodszym, ale bardziej gospodarnym 
bratem Januszem II, co było niezwykłą rzadkością, jeżeli uwzględnimy, że już od 
1471 r. każdy z nich posiadał własną dzielnicę139. Dopiero na początku 1478 r. Bole-
sław V zaczął tworzyć własną kancelarię, mianując podstolego płockiego Jana Ra-
dzanowskiego (brata Anny) kanclerzem książęcym140, a Dziersława Popielskiego 
protonotariuszem i następnie podkanclerzem141. 8 lutego 1478 r. książę nadał swemu 
kanclerzowi wieś Radzikowo w ziemi zakroczymskiej142. Mariaż Bolesława V z Anną 
Radzanowską nie był akceptowany przez jego braci, zwłaszcza Konrada III Rudego. 
O zniewagach, jakie miały spotkać księcia warszawskiego ze strony braci po poślu-
bieniu Anny Radzanowskiej, wspomina wyraźnie Długosz143. Jakie były rzeczywiste 
przyczyny niezadowolenia Konrada III Rudego, Kazimierza III i Janusza II? 
W XV w. małżeństwa Piastów z przedstawicielami możnych rodzin szlacheckich nie 
należały do rzadkości. Wcześniej Janusz Młodszy (najstarszy syn Janusza I) poślubił 
Katarzynę Melsztyńską, a Kazimierz II Siemowitowic – Małgorzatę Szamotulską. 
Prawdopodobnie istniały inne przyczyny niechęci braci Bolesława V wobec jego ma-
trymonialnych planów. O nich Długosz nie wspomina. Z zachowanych przekazów 
źródłowych (dokumentów, metryki, księgi skarbowej) widać, że Bolesław V był nie-
gospodarnym władcą, zadłużył się u braci144. Później w wyniku zadłużenia utracił 
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138 K. Niesiecki, Herbarz polski, t. 6, Lipsk 1841, s. 569. 
139 Por. AGAD, MK 6, 9. Na temat samodzielnej kancelarii Bolesława V zob. m.in.: A. Wolff , Metryka 
Mazowiecka. Układ pierwotny. Sposób rejestracji, Warszawa 1929, s. 68; idem, Studia nad urzędnikami mazo-
wieckimi 1370–1526, Wrocław 1962, s. 252; K. Pacuski, A. Sołtan, Popielski Dziersław h. Nałęcz, w: PSB, 
t. 27, Wrocław 1982, s. 584–585.
140 Jan z Radzanowa, Ciemniewa s. Zygmunta h. Prawda; starosta wiski (1474 r.), stolnik płocki (1474–
1478), kanclerz Bolesława V (1478 r.); Wolff , Metryka Mazowiecka…, s. 68; idem, Studia nad urzędnika-
mi…, s. 252 i 295; Janeczek, op.cit., s. 330; SHGWP, z. 3, s. 253. Świadczy o tym wpis w Metryce książęcej 
(AGAD, MK 9, k. 100 v.): Incipit feliciter note et registr. generosi Johannis de Radzonovo dapiferi Plocensis et 
cancelarii domini ducis Boleslai. 
141 AGAD, MK 9, k. 100–106 v.; Grabowski, Kancelarie książęce na Mazowszu, s. 226. 
142 KDKM, wyd. J.T. Lubomirski, Warszawa 1863, nr 244; AGAD, MK 9, k. 101, tytuł: Iura Radzykowo. 
143 Dlugossii, op.cit., lib. 12, s. 406.
144 Księga skarbowa Janusza II księcia mazowieckiego z lat 1477–1490, wyd. J. Senkowski, KHKM, 1959, 
t. 7, nr 3 (zeszyt dodatkowy), nr 33.
145 Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 181.
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Przypuszczam, że tylko dzięki młodszemu bratu – Januszowi II, gospodarnemu 
władcy – Bolesław V prowadził dostatnie życie, przebywając w otoczeniu swego 
młodszego brata. Bolesław V i Janusz II byli ze sobą blisko związani146, ich wspól-
nym wychowawcą był najpierw Mikołaj z Załęża (absolwent Uniwersytetu Krakow-
skiego)147, a potem Piotr Chodkowski (doktor uniwersytetu w Bolonii)148. Dlatego 
dziwi brak Janusza II na ślubie Bolesława V z Anną Radzanowską. Z itinerarium 
Janusza II wynika, że książę 9 lipca 1477 r. przebywał w Płocku149, skąd następnie 
udał się do Ciechanowa. 20 lipca – w niedzielę, w dniu ślubu Bolesława V – książę 
przebywał w Ciechanowie w otoczeniu m.in. Jakuba z Gołymina, kasztelana ciecha-
nowskiego, Ik Gedeyta z Kobylina h. Prus, wojskiego ciechanowskiego, i Stanisława 
Lipskiego z Lipia, kanonika warszawskiego i pisarza ciechanowskiego150. Na pewno 
niechęć braci nie dotyczyła wybranki księcia. Anna Radzanowska pochodziła ze 
znanej i możnej rodziny mazowieckiej h. Prawda (ojciec i dziad Anny piastowali 
urząd wojewody bełskiego). Bracia, znając lekkomyślność Bolesława V, który zacią-
gał kolejne pożyczki pod zastaw dóbr książęcych, słusznie się obawiali o los jego 
władztwa. Tym bardziej że książę zaczął zaciągać kolejne pożyczki. W 1478 r. poży-
czył od mieszczan warszawskich 100 kop groszy151. Jesienią 1478 r. Janusz II (naj-
młodszy z Bolesławowiców) podjął się mediacji w sporze między Bolesławem V 
i Konradem III Rudym. W połowie wrześniu 1478 r. wysłał w tym celu w poselstwie 
do Konrada III i Bolesława V wytrawnego dyplomatę magistra Macieja ze Służewa, 
archidiakona pułtuskiego152, natomiast pod koniec miesiąca (30 września) z podob-
ną misją wyjechał do Wyszogrodu kuchmistrz książęcy153. W tym samym czasie 
książę wysłał pokojowców z listami m.in. do dygnitarzy ziemi ciechanowskiej154 
i Jana z Wyszyn h. Junosza155. Książę poinformował również o zaistniałej sytuacji 
starszego brata Kazimierza III, biskupa płockiego. 25 września 1478 r. z polecenia 
Janusza II udał się do biskupa płockiego Jan Mirowski, kanonik warszawski156. 
4 października 1478 r. Janusz II wysłał pokojowca z listami do wojewody 

146 Idem, Janusz II książę mazowiecki (1453/54–1495), „Zeszyty Naukowe SWPR. Seria Humanistyczna”, 
2014, nr 2, s. 125–142.
147 Idem, Elita umysłowa w kancelarii i na dworze książąt mazowieckich w okresie późnego średniowiecza (dru-
ga połowa XV w. – 1526), „Archeion”, 2014, t. 115, s. 428–429.
148 Idem, Piotr z Chodkowa, kanclerz książęcy, biskup płocki. Przyczynek do roli uczonych ma Mazowszu 
w późnym średniowieczu, „Miscellanea Historico-Archivistica”, 2015, t. 22, s. 107–120. 
149 AGAD, MK 5, k. 69 v.
150 Ibidem, MK 6, k. 101.
151 Przywileje królewskiego miasta Starej Warszawy 1376–1772, wyd. T. Wierzbowski, Warszawa 1913, nr 17.
152 Księga skarbowa Janusza II…, nr 121, 176. Na temat Macieja ze Służewa, zob. Słownik historyczno-
-geografi czny ziemi warszawskiej, oprac. A. Wolff , K. Pacuski, Warszawa 2013, s. 265 (hasło: Służewiec); 
A. Salina, Polityka książąt mazowieckich wobec władz Kościoła od początku XIV wieku do 1526 roku, Poznań 
2011, s. 120.
153 Księga skarbowa Janusza II…, nr 205.
154 Ibidem, nr 190.
155 Ibidem, nr 199.
156 Ibidem, nr 122.
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146 Idem, Janusz II książę mazowiecki (1453/54–1495), „Zeszyty Naukowe SWPR. Seria Humanistyczna”, 
2014, nr 2, s. 125–142.
147 Idem, Elita umysłowa w kancelarii i na dworze książąt mazowieckich w okresie późnego średniowiecza (dru-
ga połowa XV w. – 1526), „Archeion”, 2014, t. 115, s. 428–429.
148 Idem, Piotr z Chodkowa, kanclerz książęcy, biskup płocki. Przyczynek do roli uczonych ma Mazowszu 
w późnym średniowieczu, „Miscellanea Historico-Archivistica”, 2015, t. 22, s. 107–120. 
149 AGAD, MK 5, k. 69 v.
150 Ibidem, MK 6, k. 101.
151 Przywileje królewskiego miasta Starej Warszawy 1376–1772, wyd. T. Wierzbowski, Warszawa 1913, nr 17.
152 Księga skarbowa Janusza II…, nr 121, 176. Na temat Macieja ze Służewa, zob. Słownik historyczno-
-geografi czny ziemi warszawskiej, oprac. A. Wolff , K. Pacuski, Warszawa 2013, s. 265 (hasło: Służewiec); 
A. Salina, Polityka książąt mazowieckich wobec władz Kościoła od początku XIV wieku do 1526 roku, Poznań 
2011, s. 120.
153 Księga skarbowa Janusza II…, nr 205.
154 Ibidem, nr 190.
155 Ibidem, nr 199.
156 Ibidem, nr 122.
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mazowieckiego [czerskiego] Mikołaja Węża z Bogatego i do kasztelana ciechanow-
skiego Jakuba z Gołymina157. 6 października 1478 r. z podobną misją udał się poko-
jowiec książęcy do sędziego płockiego Andrzeja z Kars, Gołkowa h. Bolesta158, nato-
miast do Janusza II do Płocka przybył w poselstwie wysłany przez Bolesława V jego 
podkanclerzy Dziersław Popielski z Popielżyna h. Nałęcz159. 14 października 1478 r. 
Janusz II opuścił Płock160 i udał się do Płońska. W czwartek 15 października 1478 r. 
(w dniu św. Jadwigi) przebywał już w Płońsku, gdzie z jego rozkazu wypłacono pi-
sarzowi Boleście dwie kopy groszy na żywność dla panów, którzy przybyli na zjazd 
z panami książąt Konrada III i Bolesława V ad tractandum pro diferenciis inter ipsos 
sopiendis161. Był to wspólny zjazd panów z rad książąt Konrada III, Bolesława V i Ja-
nusza II, który się zebrał dla załagodzenia spraw spornych między Bolesławowicami. 
Wybór neutralnego Płońska na miejsce zjazdu nie był przypadkowy. Płońsk należał 
do oprawy księżnej Katarzyny Siemowitówny, krewnej książąt – seniorki rodu Pia-
stów na Mazowszu162. Po zjeździe w Płońsku i krótkim pobycie w Ciechanowie163 
Janusz II przybył do Nowego Miasta164. Spotkał się z matką Barbarą, którą poinfor-
mował o kompromisie między starszymi braćmi. W wyniku ugody zawartej za po-
średnictwem dygnitarzy mazowieckich doszło do pojednania między synami Bole-
sława IV. Bolesław V porzucił plany uniezależnienia się od braci i rozstał się z Anną 
Radzanowską. W konsekwencji Jan Radzanowski (brat Anny) utracił urząd kanc-
lerza dworskiego Bolesława V165, zaś Dziersław z Popielski przestał być także pod-
kanclerzem książęcym166. Natomiast na kanclerstwo wspólne dla Bolesława V i Ja-
nusza II powrócił Piotr z Chodkowa167. Bolesław V zmarł bezpotomnie 27 kwietnia 
1488 r. w Łomży168 i został pochowany (po kilkunastodniowych perypetiach) 

157 Ibidem, nr 228.
158 Ibidem, nr 231.
159 Ibidem, nr 252.
160 Ibidem, nr 131.
161 Ibidem, nr 253; B. Sobol, Sejm i sejmiki ziemskie na Mazowszu książęcym, Warszawa 1968, s. 90.
162 Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 177 i 473–474.
163 Księga skarbowa Janusza II…, nr 254.
164 Ibidem, nr 255.
165 Według zachowanych wpisów w Metryce Bolesława V Jan Radzanowski pełnił swój urząd jeszcze 
17 października 1478 r. (AGAD, MK 9, k. 106 v.): relacio Joannis cancellarii. A. Wolff , Formuła relacji 
w kancelarii mazowieckiej, „Archeion”, 1927, t. 1, s. 204. Badacz ten uznał, że w połowie czasu kanclerstwa 
Chodkowskiego nastąpił „okres zamieszania” w związku z działalnością w kancelarii, jako kanclerza Jana 
Radzanowskiego, stolnika płockiego. Potwierdza to przeprowadzona analiza dokumentów Bolesława V, na 
których (w okresie kanclerstwa Jana Radzanowskiego) spotykamy nadal Piotra Chodkowskiego z tytułem 
kanclerza książęcego, zob. m.in. AGAD, Warszawskie ziem. i gr. 59, s. 15; ibidem, Warszawskie fragmenty 
ziemskie i gr. 11, s. 53; są to dokumenty z okresu 18 czerwca – 31 sierpnia 1478 r. 
166 Pacuski, Sołtan, op.cit., s. 584. 
167 Wolff , Metryka Mazowiecka…, s. 68; idem, Studia nad urzędnikami…, s. 252; Grabowski, Piotr z Chod-
kowa…, s. 114. 
168 Grabowski, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 488.
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12 maja tegoż roku w kolegiacie św. Jana w Warszawie, nekropolii Piastów wschod-
niego Mazowsza169. 

Konrad III Rudy ze związku z Anną, córką Mikołaja Radziwiłłowicza, miał czwo-
ro dzieci: Zofi ę, Annę, Stanisława i Janusza. Synowie zmarli w młodym wieku w sta-
nie bezżennym. Zygmunt I planował wydać swoją córkę Jadwigę za Stanisława, syna 
Konrada III, jednak książę zmarł niespodziewanie 8 sierpnia 1524 r. Po zgonie Stani-
sława planowano mariaż królewny z Januszem III. Także ten projekt nie doszedł do 
skutku z powodu zgonu Janusza III z 9 na 10 marca 1526 r. 

Jeżeli chodzi o córki Konrada III, to starsza Zofi a poślubiła Stefana Batorego 
z Ecsed, palatyna węgierskiego. Do zawarcia ślubu per procura Stefana Batorego z Zo-
fi ą Konradówną doszło we wrześniu 1520 r. w Warszawie170. Palatyna węgierskiego 
reprezentował Władysław z Macedonii, archidiakon w Pecs i biskup elekt Szerem171. 
W styczniu 1523 r. Zofi a wyruszyła wraz z doradcami i posłami mazowieckimi na 
dwór w Budzie, gdzie w lutym doszło do uroczystych zaślubin księżniczki mazowieckiej 
z palatynem węgierskim172. Zofi a ze związku ze Stefanem Batorym miała syna i córkę 
Annę. Po śmierci pierwszego męża (1530) wyszła za szlachcica chorwackiego Ludwika 
Pekrego z Petroviny, pochodzącego ze starego chorwackiego rodu Tét. Był on nadżupa-
nem Kreutz i dowódcą wojsk króla Ferdynanda I Habsburga. Małżeństwo to było bez-
potomne. Księżna zmarła ok. 1542 r., przed 11 marca 1543 r.173. 

Ostatnim mariażem zawartym przez Piastównę mazowiecką był ślub Anny Kon-
radówny ze Stanisławem Odrowążem ze Sprowy, wojewodą podolskim, a później wo-
jewodą ruskim. Pochodził on ze znanej możnowładczej rodziny, posiadającej dobra 
w Małopolsce, województwie ruskim i na Podolu. Był synem Jana Odrowąża, woje-
wody ruskiego, i Anny Jarosławskiej174. Ślub młodej pary z udziałem m.in. prymasa 
Andrzeja Krzyckiego, biskupa poznańskiego Jana Latalskiego oraz licznie zgroma-
dzonych prałatów i dygnitarzy koronnych oraz mazowieckich miał miejsce w niedzie-
lę zapustną 27 lutego 1536 r. w kolegiacie św. Jana Chrzciciela w Starej Warszawie175. 
Anna z małżeństwa ze Stanisławem Odrowążem miała córkę Zofi ę. Księżna przeżyła 

169 Idem, Perypetie z pogrzebem i miejscem pochowania Bolesława V, księcia mazowieckiego, w: Kościół i spo-
łeczeństwo. Studia nad obiegiem informacji i konfl iktami zbrojnymi w dawnych i nowych wiekach, red. J. Gra-
bowski, Warszawa 2012, s. 23–30.
170 Na temat tego mariażu zob. J. Dąbrowski, Małżeństwo Zofi i Mazowieckiej ze Stefanem Batorym pala-
tynem Węgier, PH, 1913, t. 17, s. 257–278; W. Urban, Zofi a Pekry z książąt mazowieckich, w: PSB, t. 25, 
Wrocław 1980, s. 545–546; Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 196; S.A. Sroka, Piastówny na Wę-
grzech w dobie Jagiellonów (1490–1526), w: Ecclesia, cultura, potestas. Studia z dziejów kultury i społeczeństwa. 
Księga ofi arowana Siostrze Urszuli Borkowskiej, red. P. Kras, Kraków 2006, s. 567–568. 
171 Új magyer élektrajzilexikon, t. 4, Budapest 2002, s. 363–364; Grabowski, Dynastia Piastów mazowiec-
kich…, s. 501–502.
172 Dokumenty polskie z archiwum dawnego Królestwa Węgier, t. 5, wyd. S.A. Sroka, Kraków 2012, nr 930. 
173 Urban, Zofi a Pekry z książąt mazowieckich…, s. 546; Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 197. 
174 W. Dworzaczek, Odrowąż Stanisław ze Sprowy h. Odrowąż (ok. 1509–1545), wojewoda ruski, w: PSB, 
t. 23, Wrocław–Kraków 1978, s. 556–559. 
175 Na temat tego mariażu zob. J. Grabowski, Anna Odrowążowa, ostatnia księżna mazowiecka, „Archeion”, 
2012, t. 113, s. 273, 276 i 281; idem, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 503–504. 
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wody ruskiego, i Anny Jarosławskiej174. Ślub młodej pary z udziałem m.in. prymasa 
Andrzeja Krzyckiego, biskupa poznańskiego Jana Latalskiego oraz licznie zgroma-
dzonych prałatów i dygnitarzy koronnych oraz mazowieckich miał miejsce w niedzie-
lę zapustną 27 lutego 1536 r. w kolegiacie św. Jana Chrzciciela w Starej Warszawie175. 
Anna z małżeństwa ze Stanisławem Odrowążem miała córkę Zofi ę. Księżna przeżyła 

169 Idem, Perypetie z pogrzebem i miejscem pochowania Bolesława V, księcia mazowieckiego, w: Kościół i spo-
łeczeństwo. Studia nad obiegiem informacji i konfl iktami zbrojnymi w dawnych i nowych wiekach, red. J. Gra-
bowski, Warszawa 2012, s. 23–30.
170 Na temat tego mariażu zob. J. Dąbrowski, Małżeństwo Zofi i Mazowieckiej ze Stefanem Batorym pala-
tynem Węgier, PH, 1913, t. 17, s. 257–278; W. Urban, Zofi a Pekry z książąt mazowieckich, w: PSB, t. 25, 
Wrocław 1980, s. 545–546; Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 196; S.A. Sroka, Piastówny na Wę-
grzech w dobie Jagiellonów (1490–1526), w: Ecclesia, cultura, potestas. Studia z dziejów kultury i społeczeństwa. 
Księga ofi arowana Siostrze Urszuli Borkowskiej, red. P. Kras, Kraków 2006, s. 567–568. 
171 Új magyer élektrajzilexikon, t. 4, Budapest 2002, s. 363–364; Grabowski, Dynastia Piastów mazowiec-
kich…, s. 501–502.
172 Dokumenty polskie z archiwum dawnego Królestwa Węgier, t. 5, wyd. S.A. Sroka, Kraków 2012, nr 930. 
173 Urban, Zofi a Pekry z książąt mazowieckich…, s. 546; Jasiński, Rodowód Piastów mazowieckich…, s. 197. 
174 W. Dworzaczek, Odrowąż Stanisław ze Sprowy h. Odrowąż (ok. 1509–1545), wojewoda ruski, w: PSB, 
t. 23, Wrocław–Kraków 1978, s. 556–559. 
175 Na temat tego mariażu zob. J. Grabowski, Anna Odrowążowa, ostatnia księżna mazowiecka, „Archeion”, 
2012, t. 113, s. 273, 276 i 281; idem, Dynastia Piastów mazowieckich…, s. 503–504. 
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swego męża. Zmarła po 26 stycznia 1557 r. i została pogrzebana w nieistniejącej już 
dziś XV-wiecznej kolegiacie Wszystkich Świętych w Jarosławiu176. 

*
Małżeństwa Piastów mazowieckich stanowią tylko nieznaczny procent wszystkich 
mariaży przedstawicieli tej dynastii. Na ponad 330 małżeństw Piastowskich znamy 
49 mariaży zawartych przez Piastów mazowieckich, licząc od ślubu Konrada I Ka-
zimierzowica z Agafi ą Światosławówną do związku Anny, córki Konrada III, ze Sta-
nisławem Odrowążem ze Sprowy. Wśród małżeństw mazowieckich dominowały 
związki z Piastami śląskimi oraz dynastiami ruskimi i litewskimi. Nieliczne były 
koligacje czeskie, mołdawskie, pomorskie i węgierskie. Tylko Eudoksja, córka Konra-
da I, oraz Cymbarka i Amelia, córki Siemowita IV, wyszły za dynastów niemieckich, 
natomiast żaden Piast mazowiecki nie poślubił księżniczki bądź hrabianki niemiec-
kiej. Od XV w. Piastowie  mazowieccy zawierali także związki małżeńskie z osoba-
mi niedynastycznego pochodzenia. Zupełnie apolityczny charakter nosiły tylko dwa 
pierwsze małżeństwa Konrada III Rudego zawarte z mieszczankami. W związkach 
tych należałoby widzieć kaprys księcia pozbawiony jakichkolwiek motywów politycz-
nych, natomiast pozostałe mariaże zawierane przez książąt mazowieckich z osobami 
niedynastycznego pochodzenia wiązały się oprócz korzyści fi nansowych z prowadzo-
ną polityką wewnętrzną i zagraniczną Piastów. 

176 Kolegiata została rozebrana za zgodą władz austriackich na początku XIX w. 
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Th e morganatic marriages concluded with affl  uent and infl uential Polish, Lithuani-
an and Hungarian magnate families were—in addition to being fi nancially benefi -
cial—closely linked to the domestic and foreign policies of the dukes. Only Konrad III 
the Red’s fi rst two marriages with commoners were totally apolitical. One fi fth of the 
forty-nine marriages entered into by the Masovian branch of the Piast dynasty—start-
ing from the marriage of Konrad I, son of Kazimierz II the Just, to Agafi a Svyatoslavna 
of Ruthenia, up to the marriage of Anna, daughter of Konrad III, to Stanisław Odrowąż 
of  Sprowa—were morganatic marriages. Th e author of the article only discusses a few of 
the marriages in detail (those of Janusz the Younger and Katarzyna Melsztyńska; Jad-
wiga daughter of Siemowit IV to the Hungarian magnate, Janos Garai;  Kazimierz II 
to Małgorzata of Szamotuły, and Bolesław V to Anna of Radzanow), since the other 
morganatic marriages entered into by the Masovian branch of the Piast dynasty have 
been the subject of earlier studies by the author.


